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Vodohospodářský spor 
– unikátní seriál
Redakce JN se pokouší  

rozklíčovat důležité události  
k největšímu problému  

krajského města, kterým jsou 
spory mezi Jihlavou a SVAKem.

2. díl: 
Roky 2009 až 2012, marný 
boj o dotaci z EU, komedie 
s výběrovým řízením a zostře-
ní vzájemných vztahů.
 (Více na str. 12–13)

ŠKOLNÍ ROK SKONČIL. Pro deváťáky ze ZŠ Demlova je vysvědčení rozlučkou se základní školou, mnozí pokračují na střed-
ních školách. Letošní rok poznamenalo uzavření škol kvůli epidemii koronaviru, ale doufejme, že výpadek ve výuce studenti 
brzy doženou.  Foto: Lubomír Maštera

Zastupitelé schválili další finanční 
půjčku pro Teniscentrum, v němž 
má město majoritu.

K již dříve poskytnutým půjčkám 
ve výši 600 tisíc a 1,5 milionu Tenis-
centrum nyní obdrží dalších 1,5 
milionu se zahájením doby splatnos-
ti v březnu 2023.

V letošním roce přišlo Teniscent-
rum za dobu nouzového stavu přib-
ližně o 900 tisíc na příjmech.  Spo-
lečnost v současné době má splácet 
150 tisíc měsíčně, ale kvůli korona-
viru ČSOB platby pozastavila. „V 
současné době probíhá v Teniscentru 
určitá restrukturalizace, tak věřím, že 
se dostaneme ke snížení té ztráty,“ řekl 
náměstek Petr Ryška (ODS).  Myslí 
si, že by už neměl být problém tyto 
půjčky splácet za dva roky, kdy dojde 
ke snížení ztráty.

Zastupitel Radek Popelka (ANO 
2011) připomenul, že druhý největší 

akcionář firmy „naznačil něco o tom, 
že by poslal společnost do insolvence. 
Tak mne zajímá, proč tento společník 
nebyl požádán také o půjčku?“ zeptal 
se na zastupitelstvu.

Jenže vedení města společníka 
nezná. Zastupuje ho firma nebo 
právní kancelář a ta se vyjádřila, že je 
překvapena stavem Teniscentra.

Předseda finančního výboru Jiří 
Pokorný (ANO 2011) požadoval 
záruku, že půjčka v případě insolvenč-
ního řízení bude připsána do majetko-
vého podílu města, ale to by prý muse-
lo být upraveno stanovami firmy. 

„Pokud by se mělo jednat o změ-
nu podílu ve společnosti, tak to musí 
schvalovat valná hromada a my potře-
bujeme 75% shodu, což znamená, že 
tu se svými 52 procentním podílem 
nejsme schopni zařídit a je velmi málo 
pravděpodobné, že by ten druhý akci-
onář s tímto souhlasil,“ řekl předseda 

představenstva společnosti Vojtěch 
Prchal (Žijeme Jihlavou!).

Proti půjčce hlasoval Jaromír Kali-
na (KDU-ČSL). „Považuji dění v 
Teniscentru za velmi nešťastné. Budu 
hlasovat proti, ale ne z toho důvodu, 
že nechci pomoci, ale protože zápůjčka 
podle mě není řešením. Jsem přesvědčen 
o tom, že Teniscentrum nebude schop-
no ty kumulované zápůjčky splácet. 
Takže bych se přimlouval za to, aby se 
hledalo jiné řešení.“

Jako příklad nepořádku ve společ-
nosti uváděl zastupitel Popelka také 
to, že na webových stránkách firem je 
uvedeno, že předsedou představenstva 
je stále Jaromír Kalina, který byl již ale 
v minulosti z této funkce odvolán.

Nakonec byla finanční půjčka 
poskytnuta těsnou většinou devate-
nácti hlasů pro, šest hlasů bylo proti 
a deset se zdrželo. -lm- 

 Více na str. 10.

Jihlavské Teniscentrum získalo  
další půjčku od města

Kraji Vysočina 
je dvacet let

V letošním roce si připomínáme 
dvacetiny Kraje Vysočina. Za svoji 
éru dvakrát změnil název. Do května 
2001 to byl Jihlavský kraj, poté pouze 
kraj Vysočina a od července 2011 je 
Kraj Vysočina. 

Celkem 13 nových krajů a samo-
statná Praha vznikly v lednu roku 
2000 v rámci vyššího územně-správ-
ního uspořádání státu. Nesly jména 
svého krajského města. Jihlavský kraj 
se tak vrátil ke svému historickému 
názvu, pod nímž figuroval od 16. sto-
letí ve členění Moravy a později země 
Moravskoslezské. 

Historický vývoj našeho území neu-
stále ovlivňovaly reformy uspořá-
dání, ale podoba historického kraje 
se oproti tomu dnešnímu o mnoho 
nezměnila. Po změně krajské hranice 
po roce 2003 se jen východní hranice 
více posunula směrem do Čech. 

Raritou Kraje Vysočina je fakt, že 
zasahuje do historických území Čech 
a Moravy, které kraj půlí pomyslnou 
čarou od severovýchodu po jihozá-
pad, tedy zhruba od Žďáru po Telč. 
Proto si dnes s oblibou připomínáme 
zemské hranice a hraniční kameny 
mezi Čechami a Moravou. 

Česká republika se současně dělí na 
14 samosprávných krajů a 6 253 obcí. 
První volby do nově zřízených zastu-
pitelstev krajů se konaly 12. 11. 2000. 
Zastupitelstvo si volíme na dobu 
čtyř let, takže za dvacetiletou historii 
budeme letos 2. a 3. října volit krajská 
zastupitelstva již pošesté.  -lk-
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Krátce

Omezený provoz
Po silničním mostě u Dvorců se  �
bude po dobu 2 let jezdit po zú-
žené vozovce. Kraj zrušil výběrové 
řízení na dodavatele stavby z toho 
důvodu, že se jeden z účastníků 
zadávacího řízení odvolal.

Na veřejnosti bez roušek
Vláda koncem května zrušila po- �
vinnost nosit roušky. Nošení rou-
šek dále platí pro obchody, veřej-
nou dopravu a taxislužby.

Mateřské školy bez omezení
Do 17 pracovišť jihlavské mateřské  �
školy Mozaika se vrátily děti. Kon-
cem května přestala platit vládní 
omezení.

Základní školy dobrovolné
Do konce června byla kontaktní  �
výuka v ZŠ nepovinná. Přítom-
nost žáků byla omezená na pat-
náctičlenné skupiny.

13 tisíc návštěvníků
Město ukončilo činnost webových  �
stránek s mapou nouzového sta-
vu. Návštěvnost mapy překročila 
13 tisíc lidí.

MHD v normálu
Od konce května jihlavská MHD  �
začala jezdit v letním provozu s 
patnáctiminutovými intervaly.

Tygřice do Německa
Dvouletá sumaterská tygřice z jih- �
lavské zoo byla úspěšně transpor-
tována do německého ZOO Kre-
feld. Jedná se o kriticky ohrožený 
druh.

Sportovec Jihlavska
Závodnice jihlavského plaveckého  �
klubu Axis Lucie Janýrová byla vy-
hlášena nejlepším sportovcem Jih-
lavska za kalendářní rok 2019.

Poplatky za odpad
Poplatky za odpad stačí v Jihlavě  �
zaplatit až na konci roku.

Ukradl informační panel
V areálu dopravního terminálu ve  �
Starých Horách byl umístěn ka-
merový systém poté, kdy neznámý 
pachatel odcizil informační panel 
ve výši 90 tisíc Kč.

Vandalové sprejovali
Trojice sprejerů posprejovala že- �
lezniční vůz stojící na odstavné 
koleji na vlakovém nádraží v Hav-
líčkově ulici.

Přijímačky v Jihlavě
V červnu proběhly přijímací  �
zkoušky na čtyřleté obory střed-
ních škol. Současně také proběh-
ly zkoušky na šestileté a osmileté 
obory víceletých gymnázií. V Jih-
lavě se hlásilo na gymnázium za 
2 dny přes 300 zájemců.

Památka Milady Horákové
Černý prapor k připomenutí smrti  �
Milady Horákové visí na jihlavské 
radnici. U všech vchodů do budov 
úřadu jsou vyvěšeny plakáty s infor-
macemi o procesu s Miladou Horá-
kovou a ve všech vozidlech MHD 
v pátek zní audio koláž ze soudního 
procesu.

TURNAJ VE VOLEJBALU. Na konci června si dali dostaveníčko ve Vodním ráji 
plážoví volejbalisté na turnaji Water Paradise Cup. Jubilejního desátého ročníku 
dvoudenního turnaje se zúčastnilo 16 smíšených týmů. Na podání je Petra Ře-
hounková, která spolu s Ondřejem Šichem hraje v týmu Krásní a přesní.

 Foto: Lubomír Maštera

Pohár Vodního ráje

Primátorka Jihlavy Karolína Kou-
bová, předseda Svazu vodovodů a 
kanalizací Jihlavsko Roman Fabeš a 
předseda představenstva Vodáren-
ské akciové společnosti Jindřich Král 
podepsali dohodu o narovnání vodá-
renských sporů.

Konkrétně jde o narovnání více 
než 8 let trvajícího sporu o práva, 
povinnosti a nároky vzniklé v sou-
vislosti s vystoupením města Jihlavy 
ze Svazu vodovodů a kanalizací Jih-
lavsko (SVAK). K ukončení sporů a 
k narovnání vztahů dojde od začátku 
roku 2021.

V rámci narovnání získá město Jih-
lava veškerý vodohospodářský ma-
jetek na svém území s výjimkou tzv. 
společného nedělitelného majetku 
SVAK (úpravna vody Hosov) a jed-
norázový finanční příspěvek na ob-
novu vodohospodářského majetku a 
infrastruktury ve výši 202 mil. Kč. Na-
dále spornou zůstane už pouze otázka 
vlastnictví nedělitelného majetku, tj. 
zejména úpravny vody Hosov.

„Já jsem ráda, že se nám podařilo 
tohle smírné řešení, protože pokud by-

Podepsali dohodu o narovnání  
vodárenských sporů

PRIMÁTORKA Jihlavy Karolína Koubová, předseda Svazu vodovodů a kanali-
zací Jihlavsko Roman Fabeš a předseda představenstva Vodárenské akciové spo-
lečnosti Jindřich Král (vlevo) podepsali dohodu o narovnání vodárenských sporů.
 Foto: archiv MMJ

chom pokračovali tou cestou soudních 
sporů, tak by byl jeden vítěz a jeden 
poražený, takhle máme obě dvě strany 
zasloužený pocit vítězství,“ uvedla k 
podpisu primátorka Jihlavy Karolína 

Koubová. Podle ní se konečně může 
začít s obnovou rozbitých ulic a ka-
nálů. „Když neexistovala dohoda dvou 
vlastníků, tak to nebylo možné,“ zdů-
raznila Koubová.

Roman Fabeš, předseda SVAK po 
podpisu dohody řekl, že zásadní je 
pro obě strany možnost získat evrop-
ské peníze. „Protože za ty roky zpátky 
nám utekla celá řada příležitostí čerpat 
evropské dotace, a to jak městu Jihlava, 
tak i nám. Dá se říct, že pokud bychom 
dohodu nepodepsali, tak by ta situace 
pokračovala dál a nevyřešili bychom 
prakticky vůbec nic,“ uvedl Fabeš s 
tím, že před oběma stranami teď leží 
řada strategických projektů.   -lm-

Údržba zeleně pracuje v Jihlavě kaž-
dý den a velmi intenzivně. V perma-
nenci jsou všechny stroje, sekačky i 
mulčovače. Vláha pomohla i rozkvet-
lým loukám v Jihlavě.

Medardova kápě se letos vyplňuje. 
Za posledních 40 kalendářních dnů v 
Jihlavě pršelo 25 dní a napršelo už přes 
211 litrů vody na m2, což je třetina 
dlouhodobého ročního úhrnu srážek. 
Pomáhá to přírodě a veškerá zeleň ve 
městě bujně roste. Trávníky a všechny 
zelené plochy je proto letos potřeba 
mnohem intenzivněji udržovat.

První sečení na ploše přesahující 
210 ha dokončila Správa městských 
lesů (SML) 12. června a ihned zaháji-
la druhé kolo. „K dnešku je hotová sko-
ro třetina druhé seče a do konce června 
posečou naši správci zeleně trávníky na 
celkem 80 hektarech,“ uvedl Vladimír 
Másilko z odboru životního prostře-
dí jihlavské radnice. 

Jeho slova doplnil mluvčí jihlavské 
radnice Radovan Daněk: „Správci ze-
leně ze SML letos musí intenzivně udr-
žovat také okolí silnic, aby ve výhledu 
řidičům nebránila vzrostlá tráva.“ Pod-
le jeho slov se v Jihlavě starají o 20 km 
silnic se zelenými příkopy. „Vzhledem 
k tomu, že u každé silnice se udržují na 
každé straně 2 metry zeleně, sekáme 
proto podél komunikací 8 hektarů trá-
vy. Používá se na to rotační mulčovač 
tažený traktorem, takzvaný cepák,“ 
doplnil Daněk. -lm-

Jihlava se po dešti 
zazelenala
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Vysočina Fest nebude
Padlo rozhodnutí o definitivním  �
zrušení letošního ročníku Vysoči-
na Fest. Zakoupené vstupenky zů-
stávají v platnosti na příští ročník.

Propadlé občanky
V polovině června přestaly platit  �
propadlé občanské průkazy. Rad-
nice odhaduje, že výměna se může 
v Jihlavě týkat přibližně 3 tisíc 
osob.

Dezinfekce ve městě
V červnu ve městě proběhla dez- ז

infekce popelnic kontejnerů. Termín 
ukončení je 10. července.

Vodní ráj zahájil
V polovině června byl zahájen  �
provoz venkovního areálu Vodní-
ho ráje v Jihlavě.

Blokové čistění města
Služby města Jihlavy v rámci blo- �
kového čištění komunikací vyčis-
tili 217 km silnic a 150 km chod-
níků za 4,8 milionu korun.

Knižní budka 
Na Vodním ráji si můžete přečíst  �
knížku z nové knihobudky v areá-
lu akvaparku.

Parkoviště před nemocnicí
Po třech měsících se uvolnilo par- �
koviště před nemocnicí. Odběrové 
místo na Covid-19 se přesunul do 
ambulance infekčního oddělení.

Krátce

Již 4. ročník fotografické soutě-
že Milujeme Jihlavu se otevřel od 
1.června. Na webu www.miluje-
mejihlavu.cz si každý může pro-
hlédnout a hodnotit soutěžní fo-
tografie s tématem Jihlavy, anebo 

se i soutěže zúčastnit. Stačí poslat 
nápaditý, kvalitní snímek. Nejlepší 
fotografie budou vystaveny na jih-
lavském náměstí od 7. 10. do 7. 11. 
2020.

V předchozích třech ročnících se 

do soutěže zapojily stovky fotografů. 
Některé úspěšné fotografy, finalisty 
předchozích ročníků, bychom vám 
rádi představili formou jejich sním-
ků a malého fotografického životopi-
su. -lm-

Nový ročník fotosoutěže Milujeme Jihlavu

Otázka JN: Co si myslíte o repor-
tážní fotografii?

Tomáš Blažek: Ta mě baví nejví-
ce. Reportážní focení lidí, letos na-
příklad v souvislosti s koronavirovou 
krizí – to je zážitek. Fascinuje mě 
odhalení toho klíčového okamžiku 
čehosi spontánního v lidském jedná-
ní či výrazech tváří, když city zapo-
menou na rozum...

Tomáš Blažek je uznávaný jihlav-
ský fotograf a novinář. Zároveň je to 
i velký jihlavský patriot. Jeho sním-
ky mají duši i specifickou výtvarnou 
tvář a díky tomu se pravidelně ob-
jevují ve finálovém výběru soutěže 
Milujeme Jihlavu.

„Narodil jsem v roce 1972 v Lukách 
nad Jihlavou, od dětství žiju v Jihlavě. 
Fotografie mě nějak fascinovala od dět-
ství jednak prostřednictvím mého dě-
dečka Josefa, který mi ukázal základy 
práce s aparátem i v temné komoře, a 
jednak coby fotografie umělecká pro-
střednictvím knihy fotek Josefa Sudka, 
kterou jsem okouzleně listoval někdy v 
deseti letech,“ řekl Tomáš Blažek.

Tomáš Blažek: Jihlavský půlmaratón

Tomáš Blažek
JN představují fotografy

Ve fotografii ho prý trvale baví ně-
kolik okruhů. Pokračuje v cyklu por-
trétů náhodně potkaných osob Lidé 
z Vysočiny, v cyklu nočních nebo 
pseudonočních snímků Ve světle 
měsíčním a pak ve fotografování 

krajiny Vysočiny a jejích proměn v 
přírodním světle. „Průběžně fotím 
také čistě dokumentárně, a to promě-
ňující se podobu měst Vysočiny, převáž-
ně samozřejmě domovské Jihlavy,“ řekl 
o svých fotografiích Tomáš Blažek. 

Profesně se věnuje především no-
vinářské redaktorské práci a foto-
grafii - v posledních letech ve firmě 
Mafra, čili pro deník MF Dnes či Li-
dové noviny, web iDnes a týdeníky 
5plus2.

ČTYŘI VZPOMÍNKOVÉ TABULKY. 70 let uplynulo ode dne, kdy byli u zdi v areálu dnešní Vysoké školy polytechnické poprave-
ni tři zdejší obyvatelé – Karel Veselý, Jan Tuček a František Rod. Nezapomnělo se ani na osud Jaroslava Šlezingera. Na čty-
řech domech, ze kterých byli Veselý, Rod, Tuček a Šlezinger odvedeni do vězení, odkud se už nevrátili, umístili zástupci inici-
ativy Poslední adresa, města a hosté pamětní tabulky. V ulici Fibichova u vily sochaře Jaroslava Šlezingera připevnil pamětní 
tabulku předseda Senátu ČR Miloš Vystrčil. Foto: Lubomír Maštera

70 let od politických poprav
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Menšinová koalice má i své 
výhody, míní primátorka 
Jihlavy Karolína Koubová. 
Vládním slibům nevěří, trápí 
ji personální otázky a chce být 
maximálně transparentní. 

Lubomír Maštera ז

Když člověk dělá nějaké rozhod-
nutí, jde do určité míry rizika. 
Lidi podle toho dělíme do dvou 
kategorií - Hráči mají rádi riziko, 
Úředníci se mu naopak vyhýbají. 
Jak velký Hráč je soukromá osoba 
Karolína Koubová?

Říkám vždycky, že mi chybí pud 
sebezáchovy.  Není to chuť riskovat, 
ale nějak mi to nepřijde, že to je risk. 
Takže jsem Hráč a jdu do rizika, pro-
tože mi to připadá, že to lze zvlád-
nout. 

A jak velký Hráč je primátorka 
Koubová?

Tam je to ještě horší! (Smích). 
Ale musím říci, že za ty dva roky, 

co jsem tady, že vnímám rizika, a stá-
vá se ze mě trošku víc ten Úředník. A 
myslím si, že to je dobře, protože asi 
všechny problémy, které jsme tady 
řešili, byly kvůli zbrklosti, kterou 
taky nezapřu. Musím se naučit být 
víc tím Úředníkem. 

Máte nějaký tým poradců, kteří 
vás určitým způsobem ovlivňují, 
nebo spoléháte na rozhodování 
kolektivu, ve kterém pracujete?

Jsou to určitě někteří lidé z Fóra - 
určitě ne všichni - protože ono je za-
jímavé tím, že tam máme velmi širo-
ké politické spektrum zleva doprava. 
Určitě se ptám i v soukromí, protože 
existuje cosi jako provozní slepota a 
jsem ráda, když někdo řekne pohled 
zvenčí, který mne třeba vůbec nena-
padne. Ale abych měla tým poradců, 
se kterým se pravidelně scházím, ten 
nemám.

Epidemie přinesla propad v pří-
jmech rozpočtu. V době našeho 
rozhovoru není ještě rozhodnuto, 
jak dopadne státní podpora ob-
cím. Upravili jste výdaje škrtáním 
investic asi za 150 milionů, bude 
to stačit? Jak jste optimistická 
ohledně vládních slibů?

Úplně otevřeně vládě nevěřím, tak-
že nejsem optimistická. Jsem ale op-
timistou v tom, že máme na radnici 
šikovné lidi, kteří si s tím nějakým 
způsobem umí poradit. My jsme za-
čali letos s rozpočtem už v lednu, 
chtěli jsme ho postavit trochu jinak, 
ale pak nás epidemie přinutila škrtat. 

Myslím si, že je lepší být připrave-
ný na tu horší variantu. Nás čeká roz-
hodně plán do roku 2027, protože se 
nyní musí řešit nové programovací 
období. Budeme řešit velké investice 
v návaznosti na to, kolik dostaneme 
peněz z EU, nevíme, jak se k tomu 
postaví státní dotace a dotační poli-
tika, ale chceme být velmi dobře při-
praveni.

Opozice kritizovala letošní roz-
počet jako hodně ambiciózní?

Primátorka Jihlavy Karolína Koubová 
jako hráč se zpětnou vazbou

Tak to je, to nebudu rozporovat. 
Byl ambiciózní a byl velmi proin-
vestiční. Máme tudíž kde škrtat a 
nemám ráda, když se říká, že nejsou 
peníze. Myslím si, že je lepší říkat, že 
je potřeba se rozmyslet, na co ty pe-
níze dáme, těch variant je skoro ne-
konečné množství.

Jak moc pracujete s plánem in-
vestic, který v minulém volebním 
období vypracovalo hnutí ANO a 
který vyvodil, že město má k dis-
pozici ročně jen asi 300 milionů, 
se kterými může hospodařit?

To je pravda, my tomu říkáme in-
terně Mayerův plán a tu obrovskou 
plachtu jsme používali minulý rok, 
když jsme začínali pracovat na roz-
počtu. To byla excelovská tabulka s 
tisíci položkami úplně všech poža-
davků a s tím se špatně pracuje. 

Bylo fajn, že jsme to měli k dispo-
zici, a my jsme to vlastně pořád zu-
žovali do těch priorit, které jsme 
vyjednali. V tuhle chvíli se nám to 
podařilo překlopit do softwaru, kte-
rý s tím umí pracovat, takže to je 
velký posun, z toho mám radost, ale 
hlavně se nám podařilo už nadefino-
vat priority i pro letošek.

Představa byla taková, že investič-
ní plán bude přístupný i veřejnosti?

Asi by to nebylo špatné, ale to po-
řád neumožňuje současný software, 
který běží jen interně v tuhle chvíli a 
pořád ještě tam není úplně všechno, 
jak bychom si představovali. To není 
software na prohlížení. Umím si to 
představit ve chvíli, kdy bychom 
uměli dělat dobře třeba participativ-
ní rozpočty (o investicích rozhoduje 
veřejnost - pozn. redakce).

Na trhu práce je problém, kde 
sehnat odborníky. Uvažujete i o 
možnosti, že by si město mělo pro-
vádět vlastní průzkum ve školách 
a motivovat středoškoláky?

Práce s mládeží je pro mne úplně 
hlavní téma. Rozhodně tam ještě ne-
jsme. Já si myslím, že ve chvíli, kdy 
budeme umět zapojit studenty na 
středních školách do toho, co se ve 
městě děje, tak se nám to mnohoná-
sobně vrátí v tom, že oni budou vě-
dět, co pro toto město v budoucnos-
ti dělat. 

Situace na trhu práce je ale tako-
vá, že sehnat i řadového pracovní-
ka bylo velmi těžké, natož nějakého 
odborníka. Uvidíme, co s tím udělá 
ekonomická krize.

S tím souvisí druhá otázka - jak 
jste spokojena s budováním týmů 
pro řízení jednotlivých oblastí? V 
předvolební besedě pro Jihlavské 
listy jste kladla důraz na vybudo-
vání těchto týmů? 

Po roce a půl jsme měli velký per-
sonální problém. Odešel Jaromír 
Kalina a Petr Laštovička, oba měli 
na starosti velmi silné oblasti, tak-
že jsme tomu věnovali dost času a 
energie. Na jaře jsme rozdělili kom-
petence mezi pana Ryšku a pana 
Vymazala, došlo k tomu, že se spojil 
majetkový odbor s odborem správy 
majetku, pode mnou vzniklo nové 
oddělení komunikací, oddělení 
strategií, oddělení řízení obchod-
ních společností, útvar městského 
architekta.

Ale ten má zatím jen dva archi-
tekty a je tam práce minimálně pro 
pět lidí, takže tam dochází k velkým 
časovým prodlevám. Já jsem měla 

představu před volbami, že expertní 
týmy budou i navenek, a tam jsme se 
ještě nedostali.

Všiml jsem si, že do pracovních 
skupin je zvána i opozice. Jaký je 
zájem z jejich strany o takovou 
spolupráci?

Kdy, jak a u čeho. Nejzávažnější je 
voda, tam samozřejmě účast byla 
chtěná. Byla zřízena koordinační 
skupina, která fungovala, nyní už 
jsme tu koordinační skupinu přesta-
li používat a děláme semináře pro 
všechny zastupitele, protože těch in-
formací je moc. 

Máme pracovní skupinu pro zi-
mák, to už nezajímá všechny, zří-
dili jsme pracovní skupinu pro su-
cho, která je teď trošku upozaděna. 

V minulosti jste volala v zastupi-
telstvu po transparentnosti. Jak si 
myslíte, že jste transparentní pro 
opozici a veřejnost vy?

Je to správná cesta. Já už, když jsem 
byla v radě, tak jsem prosadila spo-
lu s kolegy to, aby se materiály do 
zastupitelstva zveřejňovaly, to do té 
doby nebylo. Domluvili jsme se na 
zveřejnění těch deset dnů před za-
stupitelstvem. 

Já nejsem zastáncem toho, aby bylo 
zveřejnovalo úplně všechno, protože 
to oslabuje možnost strategií, nic-
méně ve chvíli, kdy ty materiály do 
zastupitelstva jsou hotové, tak nevi-
dím jediný důvod, aby to zastupitelé 
neměli. Samozřejmě mají nárok na 
všechny informace. 

Já jsem vstřícná i z toho důvodu, že 
jsem právě byla v té pozici, kdy jsem 
jako zastupitelka těch informací ne-
měla dost. 

Na druhou stranu - v tuhle chví-
li jsme v menšinové koalici, tak je 
to nutnost. Já si nemůžu dovolit, 
abych držela informace za zavřený-
mi dveřmi. Když jsem v roce 2014 
začala chodit na zastupitelstvo, tak si 
nepamatuji, že bychom seděli na za-
stupitelstvu do desíti do večera, ale 
ty otázky, které tam padají, jsou dů-
ležité.

V rozhovoru pro Jihlavské listy 
jste uvedla, že koaliční námluvy s 
ČSSD skončí do konce června, tak 
jak to vypadá? 

Oficiálně jsme to ještě neukon-
čili, ale vlastně v koalici už padla 
shoda. V ČSSD nebylo žádné nad-
šení z toho, abychom se domluvili 
na koalici. My jsme jak velká voda 
a ne každému to vyhovuje, takže to 
budeme dál vést jako menšinovou 
koalici. 

Na jednu stranu je to náročné, na 
druhou stranu si myslím, že ten sys-
tém seminářů a zvýšené komunika-
ce může zafungovat, že má i výhody. 
Musím říct, že vidím, že se zastupite-
lé zajímají o informace a politika jde 
mnohdy stranou. 

U nejvyššího zastupitelského 
klubu ANO tomu tak není, tam ta 
politika prostě je. Už jsem se s tím 
smířila, opozice má většinu a jest-
li se jim něco nelíbí, tak mohou 
učinit kroky k tomu, aby  se to ne-
schválilo.

Primátorka Jihlavy Karolína Koubová. Foto: archiv MMJ 
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Nemáte na účtu peníze a sháníte 
bydlení? Nezoufejte, protože určitě 
nejste v takové situaci sami.

Málokdo má na účtu tolik peněz, 
aby si mohl pořídit nový byt či dům, 
aniž by přitom musel využít někte-
rou z možností financování bydlení. 
Mezi nejrozšířenější nástroje finan-
cování bydlení patří hypotéky na 
bydlení a stavební spoření.

Hypotéky na bydlení jsou vyhledá-
vaným bankovním produktem, neboť 
se jedná o velmi snadný způsob, jak 
získat během krátké doby finanční 
prostředky na pořízení domu, bytu, 

anebo jiné nemovitosti. Hypotéky na 
bydlení nemusíte použít výhradně a 
přímo k financování bydlení, ale také 
k pořízení pozemků. Po právní strán-
ce se jedná o druh bankovního úvěru, 
který je zajištěn zástavním právem k 
jisté nemovitosti. 

Náš bankovní trh nabízí několik 
druhů hypoték. Mezi nejběžnější pat-
ří účelový hypoteční úvěr, kdy vám 
banka půjčí peníze k přesně vymeze-
nému účelu, a tzv. americká hypotéka 
neboli neúčelový hypoteční úvěr, kdy 
záleží na vás, k jakému účelu půjčené 
prostředky využijete. -lm-

Způsoby financování bydlení



Jihlava dlouhá léta usiluje o pozici lídra cestovního ruchu v Kraji Vyso-
čina. Má na to vybudované podmínky a možnosti? Jakým směrem se má 
zaměřit a jaké turisty má lákat do města? 

Zeptali jsme se:

Co vnímáte jako dominantu Jihlavy z hlediska cestovního ruchu? Co je 
potřeba udělat na její posílení? Jaké další možnosti má Jihlava nabízet? 

Nabízejme destinace zajímavě
Předně je potřeba se zamyslet nad 

tím, co by mělo město Jihlava udělat 
pro to, aby se v rámci našeho regionu 
stalo atraktivní turistickou destinací. 

Stačí se podívat na portál České cent-
rály cestovního ruchu, na odkaz „Kudy 
z nudy“, a je nám hned jasno. Pod ba-
nálním dotazem „Jihlava“ tam najde-
me hned přes tři stovky odkazů, které 

nás nasměrují na atraktivní destinace našeho města, a to hlavně z pohledu 
jeho návštěvníků. 

Nezaujatý pohled odjinud je pro nás velmi důležitý, protože jak říká klasik, 
doma není nikdo prorokem. Jednoznačně zde dominuje Jihlavská zoologická 
zahrada, která si v žebříčku TOP 50 nejnavštěvovanějších cílů ČR stále drží 
velmi dobré místo, tedy někde uprostřed hodnocení, což je opravdu velký 
úspěch. Pokud se na to podíváme v širších souvislostech, tak ZOO v Jihlavě 
je pouze jediným zastoupením z celého Kraje Vysočina. Tento každým ro-
kem aktualizovaný žebříček sestavuje státní organizace Czech Tourism, je-
jímž hlavním cílem je propagace České republiky jako destinace cestovního 
ruchu nejen v zahraničí, ale i doma v ČR. 

Mnohé z nás nepřekvapí, že kromě tradičních akcí, mezi které patří jihlav-
ské Havíření, najdeme na portálu „Kudy z nudy“ třeba i expozici světového 
hudebního skladatele v domě Gustava Mahlera, Vodní ráj, exkurzi v jihlav-
ském pivovaru, v tajůplném podzemí nebo v Muzeu Vysočiny, ale co je potě-
šující, je i třeba takový Paintball, Laser Game nebo Adventure golf. 

Mezi velmi zajímavé turistické cíle Jihlavy patří i prohlídka nově zrekon-
struovaného krovu farního kostela Sv. Jakuba Většího. 

Překvapivě stačí poohlédnout se jen kousek za hranice našeho města a ob-
jevíme zde hned několik méně známých destinací, mezi které rozhodně patří 
unikátní sklípky ve Věžničce u Jihlavy, výrobna čokolády Kamila chocolates 
ve Vyskytné nad Jihlavou, zámecké muzeum autíček v Přísece, přírodní park 
Střední Pojihlaví, muzeum železnice v Hodicích a v neposlední řadě třeba i 
středověké kutiště na Rounku. 

A ptáme-li se, jak posílit návštěvnost v našem městě, pak je potřeba se za-
myslet nad formou, kterou můžeme tyto jistě zajímavé destinace nabízet. 
Jedním z příkladů může být třeba i tzv. elektronický „multivoucher“, který v 
sobě zahrne více atraktivních destinací, a to nejenom u nás v našem městě, 
ale i v jeho bezprostředním okolí. 

Podle všech statistik je třeba přidržet takového budoucího návštěvníka na-
šeho města více jak dva, nebo lépe až tři dny. A aby se tady zdržel a nenudil, 
tak k tomu mu musíme vytvořit atraktivní podmínky, a to nejenom v dostup-
ném ubytování. 

Snad by bylo ku prospěchu věci více spolupracovat s Krajem Vysočina, kte-
rý je v těchto aktivitách o velký kus cesty před námi. Když už v ničem jiném, 
tak v tom, že má vytvořenou fungující agenturu „Vysočina tourism“, se kterou 
bychom měli jako krajské město daleko intenzivněji spolupracovat… 

Jde o celé spektrum možností
Dlouhodobě je turistickou dominan-

tou Jihlavy zoologická zahrada. Její po-
tenciál lze ale využít víc, prolinkovat ji 
s dominantami města, které by mohly 
ilustrovat dějiny i identitu Jihlavy. 

Ta by se ale také mnohem více měla 
prezentovat jako celoroční živé cen-
trum kraje a soustředit se na aktivní 
prezentaci v okolních městech a ob-

cích. Nejde o jednu další dominantní aktivitu, ale spektrum možností, které 
Jihlava nabízí v oblasti kultury či volnočasových aktivit. 

Velkou příležitostí pro rozvoj turistického ruchu je také vyřešení problému 
tragické podoby obchodního domu Prior. Právě tento objekt je důvodem, 
proč mnozí turisté zůstávají v prostoru ZOO a více neobjevují půvaby histo-
rického centra, proč po několika hodinách strávených v našem městě naseda-
jí opět do svých automobilů a jedou dál. 

Čistota města, ale i zavřené kostely
Z hlediska cestovního ruchu je v 

Jihlavě jednoznačně dominantní zo-
ologická zahrada. Pokud se týká ná-
vštěvnosti turistů, nemá v Jihlavě kon-
kurenci. 

Velmi dobře je využitý hlavní vchod 
do ZOO Pod povrchem, který je sám 
o sobě unikátní. Je vhodně využíván 
pro děti a mládež jihlavských i mimo-

jihlavských škol. 
Věřím, že dojde k naplnění záměr zastupitelstva využít zakoupený objekt 

Modety právě pro rozšíření zoologické zahrady. Historická Jihlava má velké 
možnosti zaujmout turisty. Jihlavskými katakombami, vyhlídkou na město z 
brány Matky Boží a zejména z věže Jakubského kostela. 

Škoda, že vnitřní prostory krásných jihlavských kostelů si mohou turisté 
prohlédnout jen u vchodu přes mříže. Pamatuji si dobře dobu, kdy byly kos-
tely otevřené a nevykrádaly se. Výhodou Jihlavy je, že ve středu města jsou 
výstavní prostory muzea i obou galerií. 

K posílení turistického ruchu v Jihlavě by bylo potřeba, aby město ke svým 
návštěvníkům bylo přátelské a příjemné a aby se do města rádi lidé vraceli. 
To záleží na mnoha věcech. Zejména i na čistotě města, dostatku zeleně ve 
městě, a to zejména na jihlavském náměstí.

Masivní propagace i parků a periferií
Pro mě je dominantou zoologická 

zahrada, která je nejenom domovem 
desítek druhů zvířat, ale i význam-
ným centrem environmentální výcho-
vy a kterou každoročně navštíví přes 
300.000 návštěvníků. 

Nezpochybnitelnou dominantou je 
i labyrint jihlavského podzemí, kte-
rý na rozloze 50.000 m2 přesahuje 

25 km chodeb a skrývá hned tři návštěvnické okruhy. Za zmínku stojí kos-
tely na náměstí, kostel s. Ignáce z Loyoly nebo kostel sv. Jakuba Většího a 
jeho vyhlídková věž. Jednoznačnou dominantou jsou i zbytky historického 
opevnění a hlavně Brána Matky Boží, která je jedním ze symbolů našeho 
města. 

Jednou z cest posílení cestovního ruchu je masivní propagace. Investice do 
reklamy se v tomto směru rozhodně vyplatí. Nemělo by se zapomínat ani na 
info centra, kde je množství informací pro občany a návštěvníky, a to neje-
nom o dominantách, ale i o ostatních zákoutích a aktivitách našeho města. 

Teď se na chvilku cestovní ruch, kulturní aktivity i sport zastavily, proto je 
důležité tyto oblasti podpořit. Je potřeba do města přivést turisty. Oživit síd-
liště, periferie a zejména využít parky ve městě. Vždyť i ty jsou jednou z na-
šich dominant.

Jaké další možnosti má Jihlava nabízet?  Oživit město kulturou, odpočin-
kovými zónami i sportem. Naslouchat občanům, aby se jim tu dobře žilo a 
nemuseli se bát zde nejen založit rodinu, ale i zestárnout. Podporovat rozho-
vory u kulatého stolu (odborníci i veřejnost). Zaměřit se na oba směry – na 
ty, co zde žijí, ale i na ty kteří do města přijíždí.
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Jihlava jako centrum cestovního ruchu
Otázka pro politické kluby na červenec

Pokud městský zastupitel působí v orgánech firem, čí zájem má há-
jit? Zájem města jako zastupitel nebo zájem firmy, ve které působí? O 
vysvětlení přístupu ke střetu zájmů jsme požádali vedoucího oddělení 
vnějších vztahů magistrátu Radovana Daňka.

Jak chápat střet zájmů v případě zastupitelů, kteří působí v měst-
ských firmách?

Jde, či nejde o střet zájmů?

To, že v JVAKu působí pan za-
stupitel Miroslav Tomanec a v Te-
niscentru pan zastupitel Vojtěch 
Prchal, není v rozporu s platnou le-
gislativou a město Jihlava tím nepo-
rušuje žádné zákony. 

Ve vedení JVAKu dříve stáli i uvol-
nění zastupitelé Jaromír Kalina nebo 
Petr Laštovička, dnes je to zastupitel 
Tomanec. Snahou současné koalice 
však do budoucna je takové situace 
eliminovat, protože se zvolený poli-
tik města může dříve či později do-
stat při hlasování zastupitelstva do 

nepříjemné situace tím, že bude stát 
před rozhodnutím, zda hlasovat ve 
prospěch městské společnosti, nebo 
zda hlasovat ve prospěch města. 

Že taková situace může nastat, se 
ukázalo částečně už teď při jedná-
ních o ukončení vodohospodář-
ských sporů. I z tohoto důvodu je 
snahou současného vedení města, 
aby se minimalizovalo nebo zcela za-
stavilo jmenování zastupitelů do vr-
cholných pozic ve vedení městských 
společností, nebo bylo případně jen 
dočasné a výjimečné.  -lm-
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Regionální ředitel společnosti Wüstenrot, 
která je součástí Skupiny MONETA, Petr 
Prášek, věnoval zdravotnímu personálu z 
nemocnice v Jihlavě, konkrétně z urgent-
ního příjmu, onkologického a interního 
oddělení, tři kvalitní značkové kávovary. 

Chtěl tím vyjádřit dík zdravotníkům za 
náročnou a obětavou práci, kterou odvá-
dějí nejen v posledních měsících, kdy se 
celý svět potýká k koronavirovou pande-
mií. 

„Srdečně děkujeme za presovač pro náš 
onkologický chemostacionář,“ napsaly 
sestřičky na sociální sít nemocnice Jihla-
va. Připojila se i interna, jejíž zaměstnanci 
si dobrou kávou zpříjemňují náročné pra-
covní dny. 

Také všichni na urgentním příjmu byli 
dárkem potěšení. A kolegové z několika 
dalších oddělení hned napsali s nadsázkou 
obdarovaným zdravotním sestřičkám, ať se 
těší na jejich návštěvy u nových kávovarů. 

A proč zrovna kávovary? „Myslím si, že 
dobrá káva dodá při dlouhých pracov-
ních směnách nejen sestřičkám, ale i léka-
řům a dalšímu zdravotnickému personálu 
tolik potřebnou energii. A že si nad šálkem 
voňavé kávy dopřejí alespoň chvilku odde-
chu,“ říká Petr Prášek. 

Celá naše společnost si velmi cení kva-
litní a obětavé práce, kterou všichni zdra-
votníci odvádějí nejen v době koronavirové 
krize.  (j07-16D)

Kávovary pro nemocnici Jihlava

Chystáte se v létě s dětmi na dovo-
lenou? Základem je plánovat a 
dodržovat jednoduchá pravidla, 
zvláště pokud vyrážíte na cesty s 
kojenci a batolaty.

1. Příprava
Zaměřte se na výběr destinace, je-

jí vzdálenost a čím budete cestovat. 
Jako první byste měli mít na pamě-
ti pohodlí dítěte – nikoli vaše. Pro-
to dobře zvažte, kam vycestovat, zda 
dáte přednost exotice, nebo raději 
zůstanete u nás v České republice. 
Informujte se předem, jak to v kon-
krétní zemi vypadá se stravováním, 
pitnou vodou a ubytováním, aby vás 
nic nezaskočilo.

2. Co zabalit
Předem si připravte seznam věcí, 

které budete potřebovat (určitě 
nemusíte vozit vše, co jinak využívá-
te každý den). Určitě nezapomeňte 
na lékárničku! Podívejte se, jestli jste 
si zabalili skutečně vše.

3. Očkování
Zkontrolujte, zda má dítě všechna 

povinná očkování za sebou. A pou-
važujte o očkování nepovinném, 
například proti klíšťové encefalitidě 
apod. Cestujete-li do exotických zemí, 
poraďte se i o dalších očkováních.

4. Pozor na nevolnost
Cestovní nevolnost, tzv. kinetóza, se 

u kojenců projevuje neklidem a plá-
čem, u větších batolat pocity na zvrace-
ní či zvracením, bolestmi bříška. Trpí-
li dítě cestovní nevolností, před jízdou 
mu dejte sníst něco lehčího (nejsou 
vhodná tučná jídla, čokoláda a podob-
ně). Většímu dítěti už můžete nabíd-
nout lék proti nevolnosti, o vhodnosti 
použití se poraďte s lékařem.

Pokud přece jen dojde k nevolnosti, 
zastavte a použijte navlhčený ručník či 
plenu na osvěžení. Pro jistotu mějte po 
ruce i mikrotenové sáčky na zvracení.

5. Kdo si hraje, nezlobí
Nezapomínejte na to, že o dovole-

né byste měli zajistit zábavu pro děti. 
Někdy je to obtížné, ale není nic hor-

šího, než nudící se a kňourající dítě. 
Zabalte mu proto oblíbené hračky, 
DVD přehrávač, knížky a hry. S oblí-
benou hračkou i cesta uběhne rychleji.

6. Jídelníček o dovolené
Zdravá a vyvážená strava má být 

samozřejmostí také o dovolené. Správ-
ný jídelníček má obsahovat dostatek 
obilovin (zejména v podobě kaší), 
masa, ovoce, zeleniny a také mléka. 
Speciální batolecí mléka obohacené 
o LCP mastné kyseliny a prebiotika 
GOS a FOS nejen dodají vašemu dít-
ku všechny potřebné živiny, ale také 
podporují zdravou střevní mikroflóru, 
která je základem pro silnou imunitu.

 -lm- 

Pravidla pro dovolenou s dětmi
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ŽIJEME
DINOSAURY
ŽIJEME
DINOSAURY

Ozvučené robotické a statické modely dinosaurů v životních velikostech 

3D Kino Dětské paleontologické hřiště ukrývající zkamenělého tvora 

Cesta do minulosti Země  Nejrůznější atrakce, houpadla a prolézačky

 DinoShop  DinoCafe  Parkování ZDARMA
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Z BABIČČINA DVOREČKU 
DO VŠECH KOUTŮ SVĚTA

SETKÁNÍ S DOMESTIKOVANÝMI ZVÍŘATY 

EVROPY, ASIE, AFRIKY A JIŽNÍ AMERIKY

WWW.ZOO-VYSKOV.CZ

ZOOPARK VYŠKOV

MÁME NOVÝ 
      FILM

Hlasujte přímo v kinosále
a sami rozhodněte 
o osudu mláděte...

DINOPARK.CZ
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Komentář

Minulý měsíc věnovaly Jihlavské listy prostor k vyjádření k situaci v Te-
niscentru. Firma GST Sport koupila 42 % akcií Teniscentra za 850 tisíc 
korun a nabízí je městu k odprodeji za tržní cenu 9 milionů. Město ale 
chce dát jen 3 miliony.  Opoziční zastupitel Radek Popelka (ANO 2011)  
navrhuje městu prodat naopak 52 % akcií Teniscentra firmě GST Sport 
za tržní cenu. 

Znalecký posudek starý rok a půl, který stanovil cenu pro 42 % akcií Tenis-
centra na 9 milionů, zpochybňuje předseda představenstva a zastupitel města 
Vojtěch Prchal (Žijeme Jihlavou!). Posudek podle něho nereflektuje všech-
ny skutečnosti a navíc se situace změnila. Naopak projektový manažer GST 
Sport Josef Mech považuje cenu znaleckého posudku „za směrodatnou“.

Takže počítejme – cena za 1 procento akcií dle znaleckého odhadu = 
214 286 korun, 52 procent = 11,2 milionu. Tolik by podle Radka Popelky 
mělo chtít město za prodej svého podílu GST Sport, ale to GST Sport odmí-
tá. Prý podíl města koupí za cenu, kterou město v současnosti odhaduje za 
celé Teniscentrum v hodnotě 7 až 8 milionů korun (tedy přeloženo do sro-
zumitelného jazyka - 52% podíl města asi za 4 miliony).

To vypadá jako Kocourkov! 
GST Sport: prodáme 42 % za 9 milionů, koupíme 52 % za 4 miliony. Měs-

to: koupíme 42 % za 3 miliony, prodáme 52 % za 11 milionů.  
Jak se chcete, pánové, s takovou matematikou domluvit, to mi opravdu není 

jasné. Nestálo by za to udělat nový znalecký posudek a na něm se shodnout?  
Aspoň budete hrát se stejnými kartami. Lubomír Maštera

Teniscentrum jako 
matematický oříšek

Sešlo se nám v redakční poště hned 
několik e-mailů, upozorňujících na 
chování a hodnocení komisařů při 
závěrečných jízdách v jihlavských au-
toškolách. Uvádíme jeden z nich:

Vážená redakce,
náš syn již podruhé za sebou neudě-

lal řidičskou zkoušku v jihlavské auto-
škole. Jednou prý jel blízko zaparkova-
ných aut, podruhé se vůbec nedozvěděl, 
proč zkoušku neudělal. Jak to tedy je 
– to opravdu nemusí komisaři dělat 
zápis, vydat protokol o zkoušce, zdů-
vodnění?

Ze zákona platí, že magistrát určí 
komisaře, kteří provedou zkoušku 
„na vlastní zodpovědnost“. Ti vyda-
jí osvědčení o způsobilosti, nikoli 
rozhodnutí. Jde o slovíčka, ale v pří-

padě rozhodnutí by bylo možné se 
proti rozhodnutí odvolat.  V případě 
osvědčení taková možnost není. 

Takže je to jak ve středověku, kdy 
křesťané v křížových válkách vraždili 
se slovy Tak káže Bůh. Těmi „Bohy“ 
jsou v současnosti zkušební komi-
saři. Když řeknou, že jste dal blinkr 
pozdě, nebo jel blízko obrubníku, 
nebo se nepodíval dostatečně vlevo 
a vpravo, máte smůlu. Odvolání ne-
možné.

Jedno řešení se nabízí – jízdu na-
hrávat kamerou. O toto se pokusil 
Petr Prchal z jedné jihlavské auto-
školy. Ten si do aut pořídil kamery. 
Komisaři s ním ale kvůli tomu od-
mítali jezdit. Petr Prchal si používá-
ní kamer zaregistroval u Úřadu na 

Zkušební komisaři na vlastní zodpovědnost
Tak káže Bůh! Odvolání nemožné…

Priority – investice, elektronizace

Martin 
Hyský

ochranu osobních údajů (ÚOOÚ). 
Během registrace nenastala oba-

va z porušení zákona na ochranu 
osobních údajů, protože majitel au-
toškoly musel deklarovat, že záznam 
snímající prostor ve zkušebním autě 
nebude pořizován, pokud některá z 
osob v autě k tomu nedá souhlas. A 
k tomu samozřejmě komisaři povo-
lení nevydají.

Kontrolou a hodnocením auto-
škol na Vysočině je pověřen Krajský 
úřad. K problematice se vyjádřila Jit-
ka Svatošová z tiskového oddělení 
KÚ Kraje Vysočina: „Kontrolu nad 
výkonem činnosti zkušebních komi-
sařů vykonává ministerstvo dopravy  
(MDČR), které také realizuje zkoušky 
zkušebních komisařů a uděluje pro ně 
oprávnění. Kraj dle zákona v této ob-
lasti nevykonává kontrolu.

Kontrolu autoškol - ne však komisa-
řů - provádí příslušné obce s rozšíře-
nou působností (ORP). Její součástí 
však není kvalitativní stránka výuky, 
chybí pro to legislativa. Pro info o po-
čtech a statistikách úspěšnosti výuky je 
tedy třeba kontaktovat přímo příslušný 
úřad – ORP,“ řekla Svatošová. 

O bližší vyjádření jsme požádali 
také tiskového mluvčího MDČR

Františka Jemelku.

Vedete statistiku úspěšnosti žáků 
při závěrečných zkouškách auto-
škol na Vysočině? 

MD není žádným platným práv-
ním předpisem zmocněno zveřej-
ňovat statistiky úspěšnosti žadatelů 
o řidičská oprávnění při zkouškách 
z odborné způsobilosti k řízení mo-
torových vozidel. 

Je takový ukazatel sledován? 
Některé úřady obcí s rozšířenou 

působností provádějící zkoušky 
z odborné způsobilosti k řízení mo-
torových vozidel statistiky vedou, 
případně mohou z aplikace eTesty 

ve své působnosti taková data gene-
rovat a sledovat. 

Nesou autoškoly nějakou zodpo-
vědnost za kvalitu výuky? 

Provozovatel autoškoly je povinen 
dodržet obsah a rozsah prováděné 
výuky a výcviku a má přitom dbát na 
to, aby žadatel výukou a výcvikem 
získal potřebné teoretické znalosti a 
praktické dovednosti.

Mohou být komisaři nějak kon-
trolováni za hodnocení závěreč-
ných jízd (např. použití kamery 
během jízdy)? 

Zkoušky žadatelů o řidičská opráv-
nění provádí příslušný obecní úřad 
obce s rozšířenou působností v pře-
nesené působnosti na vlastní zod-
povědnost, jenž k provedení vlastní 
zkoušky z odborné způsobilosti k ří-
zení motorových vozidel určí zku-
šebního komisaře, který je jeho za-
městnancem. 

Každou dílčí zkoušku z odborné 
způsobilosti žadatele o řidičské opráv-
nění hodnotí zkoušku provádějící zku-
šební komisař na svoji zodpovědnost. 
Kontrolou nad výkonem přenesené 
působnosti na úřady obcí s rozšířenou 
působností jsou zákonem zmocněny 
příslušné krajské úřady.

Existuje možnost odvolání se 
proti jejich rozhodnutí?

Provádění vlastní zkoušky z od-
borné způsobilosti k řízení motoro-
vých vozidel není řízením, v němž je 
příslušným obecním úřadem obce 
s rozšířenou působností vydáváno 
rozhodnutí. Příslušný obecní úřad 
obce s rozšířenou působností pouze 
vydává prostřednictvím určené oso-
by (zkušebního komisaře) osvědče-
ní o tom, zda konkrétní žadatel je, 
nebo není odborně způsobilý k ří-
zení motorových vozidel, proto pro-
ti vydanému osvědčení („prospěl“, 
„neprospěl“) nelze podat odvolání. 
 -lm-

Krajský radní a zastupitel 
města Martin Hyský (ČSSD) 
nesouhlasí s rozhodováním 
v zastupitelstvu s minimál-
ní většinou – zlatou akcií. 
Dnešní doba prý staví nové 
priority.

Lubomír Maštera ז

Jak vnímáte roli primátora 
v dnešní době? 

Starosta jako „první mezi rovnými“, 
to velmi zjednodušeně, ale poměrně 
přesně, vystihuje jeho postavení. 

Postavení obcí je detailně nasta-
veno legislativou a pozice starosty 
obce (či chcete-li primátora města) 
z něj nevybočuje. Nejvyšším or-
gánem je zastupitelstvo obce a od 
toho se odvíjí další vztahy. Starosta 
je volen zastupitelstvem obce a vět-
šinou se jím stává lídr nejúspěšněj-
šího volebního subjektu. Starosta 
bývá jakýmsi ztělesněním volební-
ho programu a témat. O realizaci 
programů se dnes bavíme v jiných 
(ekonomických a společenských) 
souvislostech, než v jakých jsme 
vstupovali do voleb v roce 2018. 
Výchozí základnou je i přes to vo-
lební program. 

Často se rozhoduje na zastupi-
telstvu jedním hlasem. Je to v po-
řádku?

V nelehké době, která nás čeká, 
jsou základním východiskem správ-
né priority. Je nezbytně nutné vy-
cházet ze skutečnosti, že v některých 
oblastech obce nemají až tak velké 
kompetence, pokud mají vůbec něja-
ké, v jiných je tomu opakem. Disku-
ze a hledání shody jsou bezpodmí-
nečně nutné, nesmí však přecházet v 
bezbřehé a nekonečné plácání a být 
samoúčelné. 

Za několik let působení v krajské 
samosprávě jsem si zvykl na velmi 
věcná jednání. Nešťastné je strate-
gicky a koncepčně rozhodovat jen s 
minimální většinou, kdy každý jed-
notlivec drží zlatou akcii, či je jazýč-
kem na pomyslných vahách. 

Definujte základní priority vede-
ní města…

Pokud se vrátíme k prioritním té-
matům, tak veřejný sektor by měl, 
zejména v období hospodářského 
poklesu, masivně investovat. 

Tyto investice však nesmí být na-
hodilé. Domnívám se také, že to ne-
mohou být investice, které budou v 
budoucnu generovat další provoz-
ní náklady – vyjma promyšlených 
investic do základní infrastruktury 
zdravotnické, sociální, školské, do-
pravní (včetně pěší i cyklodopravy), 
či do zlepšování životního prostředí. 

Zakládání nové zeleně a důsledná 
péče o tu stávající blahodárně působí 
na klima ve městě a zpříjemní oby-
vatelům život. Důležité je nasměro-
vání peněz do infrastruktury, která v 
budoucnu bude generovat úspory a 
efektivnější nakládání se zdroji, což 
jsou zejména tzv. zelené technologie, 
které mohou vést k posilování ener-
getické nezávislosti (příkladem je 
fotovoltaika na střechách veřejných 
budov a spotřeba energie v místě vý-
roby), úzká spolupráce s městskými 
společnostmi (a to nejen v této ob-
lasti), rozumná míra využití odpad-
ních a dešťových vod a rozvoj nízko-
emisní dopravy ve městě. 

Co se týká samotného úřadu, tak 
nejen v tomto případě pandemie 
ukázala, co bychom také měli dale-
ko důsledněji řešit. Je to například 
urychlení elektronizace veřejné sprá-
vy, čímž poskytneme občanům větší 
komfort v přístupu k agendám úřadu 
za velmi příznivých nákladů. 

Na druhou stranu však elektroni-
zace nesmí přinést horší dostupnost 
veřejné správy některým skupinám 
obyvatel (typicky seniorům, zdaleka 
to však neplatí pro všechny, neboť 
řada seniorů je v moderních tech-
nologiích velmi zdatná). Na místě je 
určitě také posílení významu a posta-
vení krizového řízení.
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Integrované centrum sociálních služeb: 
Představujeme Domov pro seniory Lesnov

Integrované centrum sociálních služeb nabízí 
tyto služby: 

Denní stacionář �
Domov pro seniory �
Pobytová odlehčovací služba   �
Domácí zdravotní péče �
Stravování klientů sociálních služeb �

Vize organizace Domov pro seniory:
Vizí naší organizace je stát se přirozeným cent-

rem pro seniory v oblasti poskytovaných pobyto-
vých služeb.

Posláním Domova pro seniory je podpora a po-
moc seniorům, kteří nejsou schopni sami žít ve 
vlastní domácnosti ani za pomoci rodiny nebo za 
využití terénní i ambulantní sociální služby, kteří 
podporu a pomoc potřebují. 

Podpora a pomoc vychází z individuálních potřeb 
seniorů, respektuje i zachovává jejich důstojnost a 
jejich základní lidská práva. Působí na ně aktivně a 
podporuje udržování vztahů s jejich přirozeným so-
ciálním prostředím, zapojuje je do života v našem 
domově. Našim cílem je poskytnout kvalitní služby, 
podporovat a pomáhat klientům v přiměřené sobě-
stačnosti a zajistit jim důstojné prostředí a zacházení.

Naší snahou je vyjít klientům co nejvíce vstříc, 
aby úspěšně rozvíjeli svoje osobní cíle a prožívali i 
u nás plnohodnotný život ve stáří.

Cílem poskytované sociální služby je:
klient, který pomocí služeb domova pro seniory  �
důstojně prožije a dožije svoje stáří;
klient, který je spokojený v těchto oblastech:  �
ubytování, stravování, soukromí;
poskytování sociálně aktivizačních činností dle  �
individuálních potřeb a podpora ve vztazích s 
přirozeným sociálním prostředím; 
klient, který během poskytování sociální služby  �
udržuje vztahy se svojí rodinou a s přáteli.

Zásady poskytované sociální služby:
individuální přístup ke každému klientovi; �
respektování svobodného rozhodování klientů  �
při využívání sociálních služeb;
zachovávání mlčenlivosti v souladu se zákonem  �
o ochraně osobních údajů;
jsme otevřenou organizací pro spolupráci s  �
dobrovolníky a se studenty odborných škol;
podporujeme kontakt klientů s jejich rodinami  �
a blízkými přáteli;
využívání běžných služeb i mimo zařízení a udr- �
žování kontaktu s okolím;
rozvoj a podpora soběstačnosti klienta při zapo- �
jování do běžných činností.

Klienti domova
Domov pro seniory má kapacitu 146 lůžek.
Počet pokojů je 88, z toho 30 jednolůžkových, 

58 dvoulůžkových. Pokoje mají základní vybave-
ní, klient má možnost používat vlastní televizor. 
Na poschodích je klientům k dispozici kuchyňský 
prostor s ledničkou, mikrovlnnou troubou a rych-
lovarnou konvicí. 

K využití jsou čtyři společenské místnosti ke sle-
dování televize, které jsou vybavené novým mo-
derním nábytkem. 

Pro pořádání společných kulturních akcí se vy-
užívá jídelna, která je vybavena televizorem s vel-
kou obrazovkou a přehrávači. Každý týden je pro 
klienty připraven kulturní program, např: promí-
tání filmů, různé taneční, zábavné programy a od-
borné přednášky apod.

Pro každých 4-6 klientů je k dispozici 1× WC 
a 1× koupelna s vanou nebo sprchou. Pro méně 
pohyblivé klienty jsou u lůžka toaletní křesla.

Domov má dvě moderně zařízené centrální kou-
pelny. Klienti mají u lůžka signalizační zařízení, 
které slouží pro přivolání obsluhy. Zdravotnický 
personál je vybaven přenosnými pagery, což zkva-
litnilo práci v tom smyslu, že nyní může reagovat na 
přivolání i v případě, že se nenachází v dosahu sig-
nalizačního zařízení. 

KLIENTI Domova pro seniory na Lesnově mají 
k dispozici posilovnu pro udržení zdraví.
 Foto: Lubomír Maštera

Pro využití volného času našich klientů je zaříze-
ná místnost s počítači s možností připojení na in-
ternet. O práci s počítači je ze strany seniorů velký 
zájem, mají zde možnost pracovat s různými zá-
bavnými a naučnými programy, tím si procvičují 
paměť a motorické dovednosti. 

Velkým přínosem pro naše klienty je sportovní hřiš-
tě s posilovacími stroji, kde si klienti v letním období v 
rámci svých schopností zvyšují fyzickou kondici. 

Základní činnost
Naši klienti vykonávají činnost v rámci vlastní 

aktivity a rehabilitace. U většiny klientů se však 
pracovní činnost týká jen vlastní obsluhy.

Zdravotní a ošetřovatelská péče
Je zajištěna celodenní nepřetržitou zdravotně 

ošetřovatelskou činností, kterou vykonávají všeo-
becné sestry, všeobecné sestry pověřené rehabilita-
cí a pracovníci sociálních služeb.

Sociální péče
Sociální pracovnice poskytují sociální poraden-

ství, spravují sociálně-právní agendu, z osobní 
dokumentace si může klient pořídit kopie. Sociál-
ní pracovnice zajišťují styk s příslušnými státními 
orgány, úřady, soudy apod. Sociální pracovníci se 
podílí na přijímání a propouštění klientů, zpra-
covávají smlouvy o poskytování sociální služby, 
spravují ekonomickou agendu klientů, podílejí se 
na individuálním plánování služby.

Ambulantní péče
Je poskytována praktickým lékařem pro dospělé, 

který podle uzavřené smlouvy ordinuje v domově 
3 x týdně, a to v pondělí, úterý a ve čtvrtek v době 
od 6:30 do 8:30. 

Hygienický standart
Hygienickou péči zajišťuje ošetřovatelský per-

sonál denní péčí o klienty. U ležících klientů se 
provádí ranní a večerní toalety a 1x týdně celková 
koupel v centrální koupelně. 

Dle potřeby a zdravotního stavu klienta se pro-
vádí i koupel na lůžku. U chodících klientů je 
denní dohled při toaletách a 1x týdně koupel v 
centrální koupelně, dle přání formou sprchy nebo 
vany. Zde se provádí mytí a úprava vlasů, pedikú-
ra, vířivé a perličkové masáže. Každé oddělení má 
vlastní centrální koupelnu. Osobní prádlo klientů 
se mění 1x denně, ložní prádlo 1x za tři týdny. U 
ležících a inkontinentních klientů se provádí vý-
měna dle potřeby, i denně.

Velkým přínosem v hygienické péči o inkonti-
nentní klienty je používání jednorázových pomů-
cek pro muže a ženy, které jsou hrazeny zdravotní 
pojišťovnou.

Zavedením automatických myček podlož-
ních mís se nejen usnadnila nepříjemná práce 
ošetřujícího personálu, ale splňuje i hygienické 
normy. Klid všech prostor domova se provádí 
denně dle harmonogramu práce pomocného 
zdravotnického personálu. Pro jednotlivé úseky 
je vypracován přesný rozvrh denního, týdenní-
ho a měsíčního úklidu.

Rehabilitace
Skupinové cvičení – provádí se po patrech, a to 

bez náčiní (protažení, posilování všech svalových 
skupin, dechová gymnastika) a s náčiním (míče, 
švihadla, gymnastické gumy, tyče). 

Individuální cvičení 
provádí se u ležících a méně pohyblivých klientů  �
na pokojích denně
aktivní a pasivní cvičení horních a dolních kon- �
četin
nácvik sedu, stoje, chůze s pomocí kompenzač- �
ních pomůcek
nácvik a udržení soběstačnosti, sebeobsluha �
prevence dekubitů – masáže �
polohování, používání speciálních polohovacích  �
pomůcek
ergoterapie na pokoji, dle zájmu a možností �

Aktivizační činnosti
na pokoji- pletení, háčkování, vyšívání �
v místnosti je ergoterapie prováděna dle zájmů a  �
možností obyvatel 
práce s papírem – ozdoby, výroba koláží, stříhání,  �
barvení
barvení velikonočních vajec �
pečení vánočních perníčků a zdobení �
lepení kůže a textilu �
práce s moduritem a plastelínou �
vyplétání rámů �
společenské hry �
na práci s keramickou hlínou je vyčleněna samo- �
statná místnost

Trénování paměti – probíhá denně formou 
různých testů a rozhovorů při účasti 10 obyvatel, 
dále práce s počítačem pod dohledem rehabilitač-
ních pracovnic velmi přispívá k procvičování pa-
měti klientů.

Fyzikální léčba – je prováděna buď ve vybavené 
místnosti elektroléčby, nebo přímo na pokojích 
méně pohyblivých klientů. K dispozici jsou: DD 
proudy, ultrazvuk, parafínové obklady, perličkové 
koupele horních a dolních končetin nebo celotě-
lové (v centrální koupelně), magnetoterapie, bio 
lampa, masáže ruční a přístrojové. Elektroléčba je 
prováděna dle potřeby a ordinace lékaře.

Laser - se využívá při léčbě revmatických a kož-
ních onemocněních. 

Masážní a relaxační křesla jsou mezi klienty velmi 
oblíbená a každý den dochází na masáže 4-6 našich 
klientů. 

Jiné aktivity 
vyvážení těžce pohyblivých klientů na terasu,  �
zajištění programu (četba, míčové hry);
promítání filmů 1x týdně; �
fotografování při společenských akcích;  �
odborné přednášky. �

Kontakt:
ICSS:

Žižkova 2075/106, 58601 Jihlava
Pevná linka: 565 599 401

E-mail: sekretariat@icss.cz

Domov pro seniory:
Pod Rozhlednou 3448/10, 586 01 Jihlava

Pevná linka: 565 599 451 
Internetové stránky: 

www.icss.cz
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V červnu 2009 padlo na 
zastupitelstvu rozhodnutí o 
vystoupení města ze Svazku 
vodovodů a kanalizací Jihlav-
sko (SVAK). To odstartova-
lo dvouleté období hrocení 
vztahu města a svazku, hodně 
ovlivněné zásahy státních or-
ganizací.  

Lubomír Maštera, Petr Klukan  ז

Po rozhodnutí vystoupit ze SVA-
Ku tehdejší primátor Jaroslav Vyma-
zal (ODS) řekl: „Zůstala tady pouze 
jedna zcela zřejmá cesta, a tou je vy-
stoupení ze SVAKu, pakliže se máme 
opravdu chovat zodpovědně vůči to-
muto městu.“

Po tomto kroku na funkci zástupců 
města ve SVAKu rezignovali náměst-
ci Josef Kodet (KDU-ČSL) a Petr 
Pospíchal (ČSSD). Nahradili je za-
stupitelé Jan Dršata (ODS) a Anto-
nín Holub (KDU-ČSL).

Jihlava se stala okamžitě terčem kri-
tiky ministerstva pro místní rozvoj. 
Ředitelka odboru řízení operačních 
programů Lumíra Kafková varovala, 
že vystoupení může mít závažné dů-
sledky pro již realizované projekty i 
pro připravované projekty. S podob-
nou kritikou vystoupilo i minister-
stvo pro životní prostředí. 

Primátor Jihlavy Jaroslav Vymazal 
však tato varování nepovažoval za re-
levantní, podle jeho slov šlo o tech-
nické problémy. „Do zastupitelstva 
by se věc neměla znovu vracet, závažné 
důvody pro vystoupení stále trvají.“

Odpůrci vystoupení ze SVAKu po-
žadovali svolání mimořádného za-
stupitelstva. Martin Hyský (ČSSD) 
poukazoval na problémy s členěním 
majetku do pěti kategorií a s tím 
spojené problémy s provozováním, 
naopak primátor viděl jen tři katego-
rie. Další velký problém viděli zastu-
pitelé v možnosti ztráty dotací z EU 
na již schválený projekt. Ve hře byla 
dotace na opravu kanalizace za 10 
milionů eur.

Projekt za půl miliardy
O co šlo? V roce 2006 se SVAK 

přihlásil k Projektu rekonstrukce 
stávajících a výstavba nových stok 
a zajištění množství a jakosti pitné 
vody v regionu Jihlavsko (dále jen 
projekt). Vyčíslená částka přesáhla 
půl miliardy, dotace EU činila 67 %. 
Termín ukončení projektu byl stano-
ven na konec roku 2010. 

Projektu bylo v prosinci 2006 
schváleno financování a SVAKu tr-
valo rok, než vyhlásil výběrové řízení 
na zhotovitele stavby. Hned na začát-
ku vznikl problém. Jeden z uchazečů 
na obálku uvedl nepřesný slovosled 
názvu zhotovitele a SVAK ho ob-
ratem vyřadil ze soutěže. Vyřazený 
uchazeč se odvolal a Úřad pro ochra-
nu hospodářské soutěže (UHOS) 
vrátil výběrové řízení znovu na po-
čátek. 

K taškařicím s výběrovým řízením 
se ještě později vrátíme.

Vodohospodářský spor – unikátní seriál
Redakce JN se pokouší rozklíčovat důležité události k největšímu problému 

krajského města, kterým jsou spory mezi Jihlavou a SVAKem.2 . díl - Roky 2009 až 2012, marný boj o dotaci z EU, komedie 
s výběrovým řízením a zostření vzájemných vztahů

Ukončit nebo neukončit  
spolufinancování projektu?
Rozhodnutím Jihlavy o vystoupe-

ní ze SVAKu ztratil svazek zájem na 
realizaci projektu. Důvodem bylo to, 
že velký objem této zakázky se týkal 
Jihlavy. Jihlava tak stála před problé-
mem, zda usilovat o realizaci projek-
tu nebo zdá řešit kanalizaci v Jihlavě 
jinými způsoby. 

Primátor Jihlavy Jaroslav Vymazal 
předložil na listopadovém zastupi-
telstvu v roce 2009 návrh na zrušení 
účasti Jihlavy ve spolufinancování pro-
jektu. Podle jeho slov je termín ukon-
čení projektu nerealizovatelný a v pří-
padě neukončení k termínu hrozí, že 
bude muset Jihlava peníze vracet. A 
vysloužil si vlnu nevoli především ze 
strany odpůrců vystoupení ze SVAKu. 

Vratislav Výborný (SNK-ED) řekl, 
že se ukazuje ta proklamovaná výho-
da vystoupení ze svazku. Jihlava ztrá-
cí možnost dosáhnout na 250 milio-
novou dotaci z EU a bude ostatním 
pro smích. Poukazoval na přísliby 
dotčených ministerstev, že dojde 
k prodloužení termínu o rok. „Jde o 
historický okamžik pro město získat 
obrovské peníze na něco, co budeme 
muset tak jako tak udělat. Zdá se mi, 
že se vzdáváme velmi rychle, protože 
vůbec není jisté, že Evropská unie ne-
posune konec termínu o jeden rok, a 
pak by se to stihnout dalo,“ prohlásil 
Výborný.

Zastupitel Pavel Šlechtický (KSČM) 
řekl, že např. pan Špringl z minister-
stva životního prostředí potvrdil, že 
termín pro realizaci bude posunut o 
rok. Také Josef Kodet varoval před 
unáhleným rozhodnutím, kdy město 
zruší účast v projektu a za dva měsíce 
se dozví o posunutí termínu. 

Primátor Jaroslav Vymazal ovšem 
viděl projekt a vystoupení města jako 
dvě neslučitelné věci. A odmítl ústní 
přísliby ministerstev s tím, že nelze 
věřit tomu, co není černé na bílém. 
(Avšak na schůzi zastupitelstva o vy-
stoupení ze SVAKu se o několik mě-
síců dříve opíral o nepsaná vyjádření 
ministerstev, že vracení dotací u již re-
alizovaných projektů nehrozí).

O co vlastně v projektu šlo? Prozra-
dil to Pavel Šlechtický – Jihlava měla 
mít opravených 34 km kanalizace a 
10 km vodovodů za cenu 300 milio-
nů z EU, 250 milionů by Jihlava za-
platila ze svého. V případě vystoupe-
ní z projektu by samozřejmě dotace 
z EU padla a Jihlava by musela řešit 
rekonstrukci kanalizace a pitné vody 
jinými způsoby. 

Dost dobrý důvod vyčerpat všech-
ny možnosti na dotaci dosáhnout, 

ale vedení města mělo jiný pohled. 
Rizika pokračování v projektu byla 
podle vedení města velká, a tak po-
dobně jako v případě hlasování o 
vystoupení jejich názor podpořilo 
19 hlasů pro a Jihlava o jediný hlas 
rozhodla o ukončení své účasti v 
projektu.

Jako na potvoru EU o dva měsíce 
později rozhodla o posunutí termí-
nu o rok. I zamyslelo se vedení měs-
ta a zařadilo na únorové jednání roku 
2010 bod - Zjištění možnosti převo-
du investorství projektu ze SVAKu na 
město. To byla totiž podmínka vedení 
města na přehodnocení svého před-
cházejícího rozhodnutí nespolufinan-
covat projekt. SVAK měl mít nadále 
na starost dokončení výběrového ří-
zení, protože by v případě organizo-
vání městem muselo začít od počát-
ku. Naděje na získání 300 milionové 
dotace tedy znovu ožila, ovšem brzy 
se ukázalo, že šlo o planou naději.

Zapojení těžkých  
vah advokátů

SVAK reagoval na vystoupení Jih-
lavy zastupováním renomovanou 
pražskou Advokátní kanceláří (AK) 
Chudoba, a to dávalo tušit potíže. 
Město zareagovalo a pověřilo zastu-
pováním AK Ondruš s podobnou 
pověstí. 

A na vleklé právní bitvy bylo zadě-
láno. Na nich je pikantní to, že měs-
to platilo částečně jako dosud platný 
člen SVAKu (vystoupit město dle 
stanov mělo k 1. lednu 2011) i ad-
vokátní kancelář, která proti městu 
vystupovala.

Advokát Radek Ondruš poprvé vy-
stoupil na únorovém zastupitelstvu 
2010 a hned získal pozornost zastu-
pitelů příběhy ze své praxe o těch za-
stupitelích, kteří něco odhlasovali a 
pak skončili u soudu.

Město se na konci roku 2009 při-
pravilo na převzetí a provozování 
vodohospodářské infrastruktury 
tím, že založilo městskou společnost 
Jihlavské vodovody a kanalizace 
( JVAK), která měla od roku 2011 
provozovat tzv. koncesi – tedy za-
bezpečovat pro Jihlavu dodávky 
pitné vody. JVAKem se budeme za-
bývat v některém z dalších pokračo-
vání, protože historie této společnos-
ti i vzhledem k současné situaci, kdy 
v ní probíhá hluboký audit, vyžaduje 
hlubší pohled.

Zatímco město zjišťovalo možnos-
ti převodu investora projektu, SVAK 
i se zástupci města ve svých řadách 
bojuje s výběrovým řízením. 

Taškařice s výběrovým  
řízením

Už jsme vzpomenuli, že ÚHOS 
vrátil první kolo výběrového řízení 
zpět pro neopodstatněné vyřazení 
jednoho z uchazečů za změnu slovo-
sledu na obálce. SVAK dostal pokutu 
30 tisíc korun a v opakovaném výbě-
rovém řízení vybral jako vítěze dříve 
vyřazenou firmu. 

Jenže ouha – tentokrát se pro změ-
nu odvolala firma, která předtím 
zvítězila. ( Jen pro upřesnění – pod 
pojmem firma myslíme konsorcium 
firem, sdružených do jednoho celku 
– pozn. redakce). Antimonopolní 
úřad nejprve potvrdil pořadí výbě-
rového řízení, ale pak nečekaně ředi-
tel ÚHOSu zrušil rozhodnutí svých 
podřízených a po roce – v listopadu 
2010 – se začíná opět nanovo.

„ÚHOS nerozhodl v zákonné lhůtě. 
Měl rozhodnout do měsíce – trvalo mu 
to tři. Nepochopitelné je, že šéf instituce 
vrací něco těm samým úředníkům, kte-
ří rozhodli předtím opačně,“ zoufal si 
předseda SVAKu Jiří Vlach. 

V pořadí druhá firma ve svém odvo-
lání napadla tzv. reference vítěze. Mělo 
jít o úpravu řek na Slovensku, které ale 
nejsou vodohospodářskými stavbami. 
To zlomilo vítězné firmě v očích ředi-
tele ÚHOSu vaz. Následovalo ovšem 
další odvolání a Krajský soud v Brně 
na konci listopadu 2012 zrušil soud-
ním rozsudkem rozhodnutí ÚHOSu.

Mezitím Jihlava získala potvrzení, že 
převod investorství ze SVAKu na měs-
to je možný, a tak zrušila to, co předtím 
zrušila – v projektu byla rozhodnuta 
pokračovat. A posunula termín vystou-
pení ze SVAKu na konec roku 2012.  

Problémy s pozemky  
a pasportizace

Aby toho nebylo málo, ukázaly se 
problémy s pozemky. Aby se totiž 
mohlo začít stavět, SVAK musel být 
majitelem pozemků. Postupně po-
zemky vykupoval, ale u pozemků, 
patřících Pozemkovému fondu, tvr-
dě narazil. Třebaže měl Pozemkový 
fond u svých pozemků uvedeno věc-
né břemeno na výstavbu kanalizace, 
ukázalo se, že pozemky klidně prodal 
bez zástavního práva. (Věcné břeme-
no obecně omezuje možnosti kupu-
jícího majitele s pozemky libovolně 
nakládat – například je povinen při 
dalším prodeji je nejprve nabídnout 
městu atd. - pozn. redakce). A nový 
majitelé, dva jihlavští právníci, s od-
prodejem pozemků SVAKu nesou-
hlasili. A jako výměnu žádali pozem-
ky zcela jiné kvality.

Neuvěřitelná historie o růstu emocí,              nekompetentnosti státu, 
        10 milionů eur a katastrofickém                     stavu jihlavské kanaliza
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nekompetentnosti státu, ztrátě
stavu jihlavské kanalizace

„Koupil to jako pole, to hodlá směnit 
za stavební pozemky,“ konstatoval Jo-
sef Kodet postup jednoho z nich na 
zastupitelstvu. Obejít tento pozemek 
pro vodovod by znamenalo podle 
Tomáše Sedláka (KDU-ČSL) posta-
vit asi dalších sedm kilometrů vodo-
vodního řadu, tedy i další náklady.

SVAK měl s Pozemkovým fondem 
vyjednané podmínky prodeje, ale 
mezitím se změnily předpisy a ty 
umožnily takový prodej pozemků ve 
veřejné dražbě – tak to vysvětloval 
zastupitelům Josef Kodet.

„Takže po městě chodí lidé, kteří se 
smějí sedmatřiceti zastupitelům, jak na 
jejich hlouposti dobře vydělávají,“ zuřil 
zastupitel Tomáš Sedlák.  

Jihlava vydala zatím milion korun 
na tzv. pasport kanalizace. Ten podle 
slov Jiřího Benáčka, s jehož jménem 
se budeme ještě setkávat v souvislos-
ti s příběhem JVAKu, nyní vedoucí-
ho odboru správy realit magistrátu, 
mapoval stav jednotlivých stok a měl 
předcházet haváriím. Za jeden mili-
on korun bylo tehdy zmapováno 50 
km kanalizace z celkových 195 km. 

Pasport potvrdil, že nejhorší stav 
kanalizace je v centru města. Mezi 
ulicemi Čajkovského a Brněnská je 
ještě stále funkční dřevěná kanaliza-
ce z 16. nebo 17. století. Předpoklá-
daná cena na celkovou pasportizaci 
kanalizace byla 15 milionů korun. 

Kdyby ji město mělo hotovou v roce 
2009, možná by SVAK neopustilo – 
nezapomínejme, že jeden z hlavních 
argumentů pro vystoupení byla tzv. 
kanalizace neznámého vlastníka.

Nové komunální volby
Máme konec roku 2010, a tedy i 

konec volebního období. V pod-
zimních volbách do zastupitelstev 
obcí vítězí ČSSD s 11 křesly, druhá 
končí ODS s deseti mandáty. Násle-
dují komunisté se sedmi mandáty a 
TOP 09 se čtyřmi mandáty (Krásná 
Jihlava NOJ-JA-Svobodní tři hlasy, 
KDU-ČSL dva hlasy). 

Jihlavským primátorem zůstává Ja-
roslav Vymazal (ODS), náměstky se 
stávají Rudolf Chloupek, Petr Po-
spíchal, František Zelníček (všichni 
ČSSD) a Josef Kodet (KDU-ČSL).

Město zastupuje ve SVAKu jeho 
přední kritik členství Jihlavy ve 
SVAKu Erich Janderka (ODS) spolu 
s náměstkem Petrem Pospíchalem.

Prodloužení projektu nepři-
chází do úvahy

Vraťme se ke kanalizacím. Na za-
čátku roku 2011 je jasné, že termín 
pro realizaci projektu – konec roku 
2011, se nestihne. EU dala na vědo-
mí, že další posunutí termínu projek-
tu nepřichází do úvahy.

Jihlavským listům poskytuje pri-
mátor Jaroslav Vymazal rozhovor, ve 
kterém nastiňuje další kroky města. 
Město prý vypíše výběrová řízení na 
zhotovitele staveb, v první etapě se 
má opravit kanalizace v Brněnské a 
Křižíkově, následovat má Telečská, 
Mostecká a Mlýnská. O dotace se 
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Stručně

Z Jihlavska

uje, že krom  pravidel-
ného motiva ního p vku 
po dobu pr zkumu mají obce 
také záruku, že pokud s geolo-
gickým pr zkumem nedají sou-
hlas, provád t se u nich nebude. 
Konkrétn  v Cejli by si v p ípad
svolení s pr zkumnými pracemi 
mohli p ijít až na dev t milion
korun. 

 vzkazuje ale 
stru  cejlský starosta. Na Jih-

lavsku se problematika úložiš-
t  bezprost edn  dotýká ješ-
t  Nového Rychnova, Milí ova, 
Hojkova, Dolní Cerekve a Rohoz-
né. V posledních dvou jmenova-
ných obcích by se rokování m lo 

uskute nit v zá í letošního roku. 
žn

potvrzuje Be va íková. Starosta 
Dolní Cerekve Zden k Jirsa ale 
odmítá, že by diskuze m la pro-

bíhat v podobném stylu jako ani 
ed m sícem v Cejli, tedy jen 

se zástupci SÚRAO. 
Proto chce v Dolní Cerek-

vi p ivítat odborníky na dané 
téma a rokování uskute nit for-
mou kulatého stolu, v totožném 
duchu, jako probíhalo v únoru v 
Jihlav  v aule tamní vysoké ško-
ly. 

Když se 
mžit  má jasno 
starosta. 

od ledna možná p
platíme. Senát schvá-
lil novelu, která obcím 
namísto stávajících 

ti set korun umož-
uje zvednout popla-

tek na dvojnásobek. 
David Kratochvíl

 Jihlava

Vyvezení popelnic m že být 
od ledna p íštího roku podstat-

 dražší.  Senát totiž na za át-
ku kv tna schválil novelizaci 
umož ující vybírat obcím za 
odvoz odpadk  až tisíc korun 

na obyvatele za rok. Nyní se 
platí maximáln  polovina. 

Oslovené radnice zvýšení 
poplatku vítají, zárove  ale 

dodávají, že jednání o navýšení 
stávající sazby není na po adu 
dne. I když obce vývoz odpadu 
musí dotovat ze svého statisíci 

korunami ro .
Nap íklad jihlavský magistrát 

ro  odvoz odpadk  dotuje 
ástkou 240 korun v pom ru 

na jednoho obyvatele. Aby rad-
nice nedoplácela ani korunu, 
ro ní poplatek by musela zvýšit 
na 740 korun na jednoho oby-
vatele.

 zmi u-
je primátor Jaroslav Vymazal. 
Ke zdražení nechce vedení kraj-
ského m sta p istupovat i kv li 
zlepšené platební morálce oby-
vatel. „

 zmi uje mluv í radnice 
Radek Tulis. 

Až v druhé polovin  roku 
cht jí téma možného zvýšení 
poplatku za odvoz odpadu pro-
brat také ve 20 kilometr  vzdá-
lené T ešti. V šestitisícovém 
m st  vybírají stejn  jako v Jih-
lav  dosud maximální mož-
ný poplatek 500 korun, ale ani 
t ské radnici to nepokrývá 
všechny náklady s tím spoje-
né. 
vypo ítá starosta.

Novelu musí ješt  podepsat 
prezident. Jestliže tak u
novelizace p íslušného zákona 
za ne platit od 1. ledna 2013.   

Za popelnice zaplatíme až tisíc korun
Neplatiči za odpad vylepšili morálku

Celkem o 2,5 milionu korun více zaplatili do současné doby obyvate-
lé Jihlavy ve srovnání se stejným obdobím loňského roku za poplatek za 
odvoz odpadu. Podle náměstka primátora Petra Pospíchala může být 
důvodem nařízená exekuce nebo možnost pořídit si kompost na zahradu 
úplně zadarmo. Stačilo prokázat se zaplacením poplatku za odpady pro 
rok 2011. „Každý měl nárok na pytel kompostu o váze zhruba 15 kilo-
gramů,“ vysvětlil mluvčí Služeb města Jihlavy, které akci v areálu zajišťo-
valy. Za celou dobu trvání si lidé vyzvedli neuvěřitelných 22.930 pytlů 
kompostu. Radnice dokonce zaznamenala jeden případ, kdy si jeden ze 
zahrádkářů nechal udělat rozbor kompostu, a následně si stěžoval na vel-
ké množství železa v něm. 

Obce a jaderné peníze za průzkum
Každá obec může po dobu průzkumu čerpat ročně 600 tisíc korun a 

dalších 0,3 koruny za každý metr čtvereční svého katastru v průzkumném 
území. V lokalitě Hrádek na Jihlavsku by to pro tamních šest obcí ročně 
dohromady znamenalo příspěvek do rozpočtu, přesahující hranici 11 mili-
onů korun. V průměru tak necelé dva miliony korun na jednu samosprávu.

Chystají druhý ročník Fechtl cupu
 V po adí druhý ro ních Fechtl cupu chys-

tají na sobotu v Cerekvi ce nedaleko Jihlavy. Premiérový závod se 
uskute ní ve dvou kategoriích – klasik a speciál. Zatímco v první 
nesmí závodníci na p vodním stroji nic m nit, ve druhé kategorii je 
dovolená jakákoliv úprava. vzka-
zují po adatelé zájemc m. Akce za íná registrací v 12.30 hodin. 

Vydají se už posedmé na Javořici
 Trasu T eštice – Javo ice cht jí už po sedmé 

zdolat obyvatelé T eštice na Tel sku. Na ned li tam chystají tra-
di ní pochod na nejvyšší vrchol Vyso iny. 

 zmínil starosta 
Martin Kodys. Pr vod vyrazí v 9 hodin. 

 – Dutina o roz-
m rech 7x5 metr  vznikla roz-
padem staré betonové kanali-
zace pod Hamerníkovou ulicí 
v Jihlav . „

,“ popi-
suje prvotní náznaky propadu 
mluv í magistrátu Radek Tulis. 
Po spušt ní kamery do otvoru 
správci kanalizace objevili vel-
kou kavernu. Propad vozovky se 
stal p ed domem íslo 20 a upo-

zornili na n j sami obyvatelé 
okolních dom . Oprava kanali-
zace má trvat minimáln  do pát-
ku. Hamerníkova ulice je uza-
v ena a motoristé musí jezdit po 
objíž ce. 

Nejv tší propad vozovky zažila 
Jihlava v Benešov  ulici v lednu 
1994. P i havárii vodovodního 
potrubí došlo k podemletí ásti 
ulice a vytvo ení velké jámy. Ta 
by tehdy pohltila celý trolejbus.  

V Jihlavě se propadla část vozovky 

Foto: archiv JL

Foto: Radek Tulis

 – Z celkem 27 sta-
veb realizovaných v letech 2010 
až 2011 mohou nejen tená i JL 
vybírat tu, která se jim nejvíce 
líbí. Hlasování laické ve ejnos-
ti pak rozhodne o stavb , která 
obdrží titul Cena ve ejnosti. 

 vysv tluje 
Martin Pertl, jenž má akci na sta-
rosti. 

Mezi stavbami jsou nap í-
klad rekonstrukce zámku Herá-
lec, environmentální centrum, 
ale i rekonstrukce škol, silni
obchvat, klub nebo domovy pro 
seniory. P ehled a popis všech 
sout žních staveb najdete na 
www.stavbavysociny.cz/sv2011.

Hlasovat m že každý jen jed-
nou, a to textovou zprávou ve tva-
ru SV mezera ÍSLO STAVBY, kte-
rou pošle na íslo 725 001 011. 
Cena sms je ú tována jako kla-

Rekonstrukce Zámku Herálec
„PodpoVRCH“ v Zoo Jihlava
Domov pro seniory Stříbrné Terasy, 

     Jihlava
Autobusový terminál, Chotěboř
MAN-ZT Budišov, Studenec
fabrika hotel, Humpolec
Cyklostezka Přibyslav - Sázava
I/38 M. Budějovice - obchvat
Hotel Horní Dvůr, N. M. na Moravě
Marocké štuky a hliněné omítky, 

     Hotel Horní Dvůr
Rekonstrukce kina Počátky
Hotel Arataban, Žirovnice
DIOD Jihlava
ZŠ, SPC a Školní družina H. Brod 
Rekonstrukce MěÚ Bystřice nad P.

Čistírna odpadních vod Fryšava
ZŠ Rubešova, H. Brod
Okružní křižovatka ul. Stojírenská, 

      Žďár nad S.
Centrum kultury a sportu, 

      Osová Bítýška
Rekonstrukce kostela 

      Povýšení sv. Kříže, Jihlava
Alegorie živlů – pamětní deska 

      stavby, Kralice nad O.
Revitalizace středu města H. Brod
Hesov - mosty
Club Xanadu, Jihlava
Domov pro seniory V. Meziříčí
Pavilon v Nemocnici Třebíč
Objekt VZP ČR Jihlava

Od včerejšího dne již můžete 
hlasovat o Stavbu Vysočiny 2011Vyhráli CD  

Alexandrovců
Aleš Brichta a Eva Pilarová, to 

byla správná odpov  na sou-
t žní otázku JL z 11. 5. - Kte-

eští interpreti v minulých 
letech vystupovali se souborem 
Alexandrovci? 

CD se sólistou Alexandrovc
sv tovým tenorem Vadimem 
Ananevem, vyhrávají: 
Štorková (Jihlava), 
slav Vyhlídal (Jihlava), 

ková (Lov tín), 
Dobrovolná (Jihlava), 
Jahodová (Jihlava) a 

 (Jihlava).
Stejné CD vyhrávají i Jihla-

váci 
Zabloudil,
vá, Josef Chrastina a 
Ampapová (Sv tlá nad Sáza-
vou) a Václav Klusá  (T ) 
za poslanou správn  vylušt -
nou k ížovku z JL 4. 5. Zn
tajenky: Slavný ruský armádní 
soubor Alexandrovci v Jihlav .

Blahop ejeme. 

Lidovci zahájili 
volební kampaň

- Na Svátek matek 
zahájili lidovci na Vyso  svo-
ji kampa  do krajských voleb. 
Na ad  míst kraje kandidáti do 
podzimních voleb maminkám 
osobn edávali perníková 

okoládová srdí ka. Lídr kan-
didátky Vít Ka kovský se pak 
zú astnil zábavného odpoledne 
na nám stí Zachariáše z Hradce 
v Tel i. 

ipomenout, že naše spole
nost je matkám leccos dlužna,“
ekl k termínu, který si vybrali 

na zahájení kampan edse-
da krajské organizace KDU- SL 
Št pán Komárek.

 Regenerace 
ve ejného prostranství v míst-

ásti Jihlavy Pístov  se m s-
tu komplikuje. Vít zná irma 
z Led e nad Sázavou vzešlá 
z výb rového ízení nakonec 
vysout ženou zakázku s cenou 
3,684 milionu korun (bez DPH 
– pozn. aut.) odmítla. 

„Ozvali se s tím, že ji podceni-

 uvedl primátor Jaro-
slav Vymazal. Po vít zi zakázku 
nakonec odmítla i druhá irma 
v po adí, a to i p esto, že byla o 
zhruba 230 tisíc korun dražší. 
Radnice tak oslovila v po adí 

t etího zájemce, spole nost ze 
Zlína. 

Ta deklarovala, že projekt rea-
lizuje za 3,940 milionu korun. 
Rozdíl mezi druhou a t etí ir-
mou je p itom podle slov pri-
mátora jen 24 tisíc korun.  
M sto prý bude rádo, pokud 
se zakázka povede realizovat 
do podzimu letošního roku. 

ítali s tím, že 
doplnil k tomu 

první muž jihlavské radnice. 
V Pístov  se mimo jiné po ítá 

s novým ve ejným osv tlením, 
sportovišt m, d tským h išt m 
nebo novými chodníky.      

Regenerace Pístova
se komplikuje, fi rmy ji odříkají

Jaderný odpad. Kam s ním?

Uzavírka se odkládá
Dopravní uzavírka ve Vrchlic-

kého ulici v Jihlav ibližn
na dva týdny odkládá. D vodem 
je oprava vozovky v Hamerní-
kov  ulici, která má být sou ástí 
objízdné trasy. Ta se totiž p ed 

kolika dny propadla. 

Připomenou
zákeřnou nemoc

Jihlavské sdružení Roska si p i-
pomene Sv tový den roztrouše-
né sklerózy. V sobotu 19. kv tna 
bude od 14.30 v kin  Dukla pro-
mítat ilm Máš jen jednu šanci. 
Snímek zachycuje pr b h expe-
dice lidí z R, kte í mají roztrou-
šenou sklerózu, na nejvyšší horu 
Afriky Kilimandžáro. 

Hlasujte pro děti
Až do ned le 20. kv tna máte 

možnost hlasovat na www.jih-
lavske-listy.cz pro svého favo-
rita v sout ži JL Moje mamin-
ka, vyhlášené u p íležitosti Dne 
matek. P ihlášená dílka t ch 
d tí, které vít  vyjdou z hla-
sovacího klání, získají nap íklad 
vstupenky do lanového centra 
na K emešníku nebo spole en-
ské hry Mindok.

sická sms dle tarifu vašeho ope-
rátora.

Hlavní ceny pro Stavbu roku 
Kraje Vyso ina však ud lují 
odborníci. 

Ti v celkem sedmi kategori-
ích rozhodnou o nejlepších rea-
lizovaných stavbách. Vyhlášení 
výsledk  prob hne na slavnost-
ním ve eru 11. ervna.  

Soutěžní stavby: 

V HAMERNÍKOVĚ ulici v Jihlavě vznikla jáma. Propadala se tu vozovka.
 Foto: Radek Tulis

město bude ucházet u Státního fon-
du pro životní prostředí.

Ve sporech přituhuje
Vztahy mezi SVAKem a Jihlavou 

mezitím houstnou. Zastupitel měs-
ta ve SVAKu Erich Janderka, známý 
svými výroky „SVAK nevrátil měs-
tu ani korunu“ obvinil v Jihlavských 
listech SVAK ze ztráty dotace EU. 
Podle jeho slov připravoval projekt 
SVAK od roku 2004 a „Finanční pod-
pora byla vyhlášena v roce 2006, a 
SVAK za celý rok 2007 neudělal vůbec 
nic.“  

Narážel i na stanovy SVAKu: „Není 
možné, aby starosta malé obce s podí-
lem majetku kolem jednoho procenta 
rozhodoval, co si město může nebo ne-
může za svoje peníze postavit.“ Dodal 
také, že pevně věří, že o vině ztráty 
dotace rozhodne nezávislý soud.

V únoru 2012 se ukazuje stav jih-
lavské kanalizace v plné nahotě – 
v Hamerníkově ulici se propadla 
vozovka a jen náhodou nedošlo ke 
zranění. Vzniklá jáma by pohltila 
trolejbus.

Předseda SVAKu a krajský zastupi-
tel za KSČM Jiří Vlach žádá po Jih-
lavě tiskovou omluvu a padesátitisí-
covou satisfakci za zveřejnění zprávy, 
že jako předseda SVAKu v roce 2011 
zdržoval vyplacení 17 milionů z ná-
jemného za městské vodovody a ka-
nalizace. Město jeho žádost odmítlo 
s tím, že jako předseda SVAKu nere-
agoval na dvě předžalobní upomínky 
a město podalo trestní oznámení na 
neznámého pachatele.

Podle závěrečného výsledku hospo-
daření SVAKu je vyčíslena cena práv-
ního poradenství Advokátní kance-
láře Chudoba na půl milionu korun. 
Jihlava naproti tomu podle vyjádření 
advokáta Radka Ondruše zaplatila 
zlomek toho, co platí jiná města, která 
zastupuje Advokátní kancelář Chu-
doba. A poukázal na to, že do financí 
SVAKu přispívá také Jihlava.

Když se dva perou, třetí se směje. 

Tím třetím jsou určitě obě advokátní 
kanceláře. Blíží se předávání majet-
ku Jihlavě a začíná být jasné, že obě 
strany mají diametrálně odlišné po-
hledy na to, co by si Jihlava měla od 
SVAKu převzít.

Předseda SVAKu Jiří Vlach a primá-
tor Jaroslav Vymazal si vyměnili na 
podzim 2012 otevřené a ostré dopisy.  

Předseda svazku ve svém dopi-
su, adresovaném členským obcím 
SVAKu mimo jiné tvrdí, že zástupci 
Jihlavy nikdy nepřispívali k rozvoji 
svazků „… a pokud je vůbec něco za-
jímalo, potom to byly jen a jen zájmy 
města,“ obvinil Jiří Vlach zástupce 
Jihlavy. „Aktivita představitelů města 
Jihlavy ve vztahu k majetku ve svaz-
ku je zoufalá,“ stojí také v otevřeném 
dopise. Dopis dále obsahuje popis 
dalších kroků, zejména vyčíslení fi-
nančních nákladů na vystoupení Jih-
lavy jako členské obce ze svazku.

„Jihlava není vůbec připravená na 
provoz vodovodů a kanalizací, není 
ani ukončené první kolo koncesního 
řízení. Občany Jihlavy si město bere 
jako rukojmí. Počítá s tím, že SVAK a 
VAS přece nezastaví přívod pitné vody 
a odvádění splaškové vody občanům!“ 
vykresluje skryté obrysy hrozícího 
problému předseda svazku Vlach. 

Už za 5 dnů po obdržení dopisu 
odeslal primátor Jihlavy Jaroslav Vy-
mazal otevřenou odpověď: „Pova-
žujeme za něco zcela pod naši úroveň 
reagovat na vaše osobní invektivy vůči 
jednotlivým osobám zastupujícím měs-
to Jihlava ve SVAKu, a dokonce i městu 
Jihlava samotnému. Na tuto úroveň se 
prostě nesnížím, budete na ni muset zů-
stat sám,“ napsal primátor Vymazal.

„Zoufalství, se kterým se tímto způ-
sobem snažíte odvést pozornost od na-
šeho nejdůležitějšího, tj. od neochoty 
majetkově vypořádat město Jihlava při 
jeho odchodu ze SVAKu, je názorným 
důkazem toho, že naši právníci svou 
práci pro město Jihlava dělají dobře,“ 
pokračuje primátorova odpověď.

V rozhovoru do médií primátor 

upřesnil, o jak velký majetek se jed-
ná: „Nechci uvádět přesné číslo, hod-
nota majetku je kolem dvou miliard. 
Tento majetek nebude spravovat město 
Jihlava samo, ale bude ho provozovat 
ten, který vzejde z právě probíhajícího 
koncesního řízení.“

Ze zákona musela Jihlava po vy-
stoupení ze SVAKu předat vodo-
hospodářskou infrastrukturu firmě, 
která by provozovala koncesi – tedy 
povinnou dodávku vody občanům. 
Tedy musela mít ukončené výběro-
vé řízení a samozřejmě vrácený i svůj 
majetek. Zákon počítal i s možností, 
kdy tyto podmínky nebudou napl-
něny, a v takovém případě platila po-
vinnost stávajícímu koncesionáři po-
skytovat službu nejméně další rok.

ÚHOS opět úřadoval
Město v létě 2012 vyhlásilo veřej-

nou soutěž o koncesi spravovat jihlav-
ské městské vodovody a kanalizace. 
Ta měla vítězné firmě, která by vzešla 
z veřejné soutěže, zaručit příjmy ve 
výši asi 1,8 miliardy korun za 10 let.

Proti výběrovému řízení města se 
však odvolala jedna z firem k ÚHO-
Su. „Úřad pro ochranu hospodářské 
soutěže vede ve věci uvedeného konces-
ního řízení správní řízení, a to kvůli 
údajnému neoprávněnému vyloučení 
jednoho z uchazečů. Navrhovatelem 
byla v tomto případě společnost Vyso-
čina voda s.r.o.,“ sdělil mluvčí ÚHOS 
Martin Švanda.

Firma Vysočina voda vznikla asi 
měsíc před uzávěrkou přihlášek a 
zřejmě nedoložila uváděný stopa-
desátimilionový obrat. Nesplnění 
tohoto kritéria mohlo být důvodem 
vyřazení z hospodářské soutěže o 
lukrativní veřejnou zakázku. Vylou-
čenou firmu Vysočina voda založila 
a. s. Vodovody vodovody a kanaliza-
ce Havlíčkův Brod (VAKHB), kte-
rá dodává vodu též na Hlinecko a 
Humpolecko.

Korespondence primátora Vyma-
zala a Jiřího Vlacha nezůstala bez 
pozornosti opozice. „Nekonstruktivní 
dopisování mezi magistrátem a SVA-
Kem mě doslova štvou,“ prohlásil za-
stupitel Pavel Šlechtický. 

Nástup právníků
Složité obchodní vztahy kolem 

změny vlastnictví vodovodů v kraj-
ském městě se dostaly k jihlavskému 
okresnímu soudu.

Město Jihlava se jako budoucí vlast-
ník domáhal předběžným opatřením 
možnosti pořídit kopie provozní do-
kumentace v držení SVAKu. 

Jihlava mimo jiné žádala seznam 
všech odběratelů vody v krajském 
městě, tyto dokumenty potřebuje 
Jihlava mimo jiné pro úspěšné do-
končení koncesního řízení na bu-
doucího provozovatele městských 
vodovodů a kanalizací.

Podle stanov ale musel SVAK pro-
vozní dokumentaci vydat městu nej-
později měsíc po vystoupení, tedy ke 
konci ledna 2013.

 Pokračování příště.
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Pohotovostní služba zubních lékařů – červenec 2020

Datum Den Jméno Místo poskytování, telefon

4. 7. So MDDr. Nováková Zuzana Stonařov 70, 567 319 385

5. 7. Ne MDDr. Procházková Martina Prodentica s.r.o., Křivá 1654, 586 01 Jihlava, 602 479 225

6. 7. Po MUDr. Nahodil František Staroříšská 295, 588 65 Nová Říše, 567 318 137

11. 7. So MDDr. Snížková Lucie
Stomatologické centrum Artdent s.r.o. Jihlava, Vrchlického 5282/50, 

586 01 Jihlava, 567 331 666

12. 7. Ne MUDr. Stavárková Pavlína Strojírenská 5/9, 586 01 Jihlava, Staré Hory, 567 132 545

18. 7. So MDDr. Svoboda Šimon Stomatologické centrum Jihlava s.r.o., Havlíčkova 34a, 586 01 Jihlava, 774 874 100

19. 7. Ne MUDr. Zdenka Marková Varhánkova 227, 588 13 Polná, 567 212 106

25. 7. So MDDr. Svobodová Eliška Stomatologické centrum Jihlava, Havlíčkova 34a, 586 01 Jihlava, 774 874 100

26. 7. Ne MUDr. Suchánková Ludmila nám. Svobody 77, 588 32 Brtnice, 567 216 139

Pohotovostní služba zubních lékařů je zajišťována  

so, ne a svátky od 8:00–12:00 hod. 
aktuálnost přehledu, prosím, nutnĚ ověřte na recepci 

nemocnice Jihlava. vrchlického 59, 586 33 Jihlava
tel. 567 157 211

Zdroj: Krajský úřad Kraje Vysočina

kvĚtInY Pro rosku. Lidé v Jihlavě vysázeli poslední červnový den v parku za radnicí květiny jako symbol 
naděje pro pacienty s roztroušenou sklerózou. Akci uspořádal spolek Roska Jihlava ve spolupráci s Nadačním 
fondem IMPULS. Nemocné přišli podpořit jejich blízcí, lékaři, zástupci města i veřejnost. Na snímku lékař 
Radek Ampapa z MS centra jihlavské nemocnice. 

Roztroušená skleróza je chronické zánětlivé onemocnění centrálního nervového systému, jehož příčina není 
doposud známa. Propuká většinou v mladším věku, obvykle již kolem 30. roku života. Častěji postihuje ženy. 

Rizikovými faktory nemoci jsou kromě genetické dispozice kouření a nedostatek vitaminu D. V Česku se 
odhaduje počet pacientů s roztroušenou sklerózou na 22 tisíc.  Text a foto: Ladislava Brabencová
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Pekárkův vodní mlýn 
Rodinný mlýn zakoupil děd současného majitele Ing. Jiřího 

Pekárka, pan Karel Pekárek, v roce 1928. 

Kapacita mlýna je 30 t semletého obilí za 24 hodin. Linka je 

univerzální pro mletí pšenice i žita. 

Velice si zakládáme na kvalitě zpracovávaného obilí, vyrábíme 

veškerý sortiment pšeničných, žitných výrobků pro nejrůznější 

odběratele, často podle jejich specifi ckých požadavků. Výroba 

probíhá pod vedením profesionálních mlynářů.

Přímo ve mlýně máme otevřenu fi remní prodejnu, prodáváme 

denně mimo pátku, soboty, neděle a svátku od 8 do 15 hod.

j0
7-
9z

Kontakty

tel.: 567 276 192, 567 276 260

736 777 554, 603 512 368

info@pekarkuv-mlyn.cz, www.pekarkuv-mlyn.cz
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